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0 bună experienţă în 
economisirea metalului

« I

în decursul anilor, colectivul de 
muncă al uzinei „Balanţa" a acumulat 
o experienţă bogată în gospodărirea 
mijloacelor de producţie din dotare 
şi în valorificarea superioară a me
talului.

Aici au fost înfiinţate comisii pen
tru descoperirea şi valorificarea re
zervelor interne, din care fac parte 
specialişti şi alţi oameni cu activi
tate îndelungată în uzină. După re
partizarea produselor pe comisii, s-a 
trecut la studiul amănunţit pe an- 
samble şj subansamble de produse. 
Toate propunerile au fost centrali
zate şi amplu dezbătute la nivelul 
conducerii tehnice şi s-au stabilit mă
suri practice de re
zolvare. în această 
acţiune s-a antre
nat şi comitetul 
sindicatului, prin 
comisia ingineri
lor şi tehnicienilor, 
intensificînd pro-
paganda tehnică. Conferinţele pre
zentate — cu teme legate de econo
misirea metalului — au stîrnit inte
res în rîndul salariaţilor întrucît în 
ele se arătau căile prin care metalul 
poate fi economisit. în acelaşi timp, 
dezbaterile care au avut loc în gru
pele sindicale, în adunările generale 
ale organizaţiilor de bază s-au în
cheiat cu angajamente concrete pri
vind economisirea metalului. Este su
ficient să amintim angajamentele lua
te de muncitorii loan Suciu, loan 
Popa, Sebastian Popa, Nicolae Popa, 
Adolf Breckner ca şi ale tovarăşilor 
Iosif Căpătînă, loan Posa, loan Ar- 
deleanu.

Paralel, conducerea administrativă 
a trecut la stimularea materială şi 
morală a acelora care au economisit 
metalul.

Din constatările efectuate a rezul
tat limpede că se pot reduce consu
murile de metal stabilite pentru fie
care produs, fără să dăuneze carac
teristicilor metrologice ale aparate
lor de măsură şi control. Rezultă cu 
prisosinţă că serviciul constructor-şef 
are un rol determinant în ceea ce 
priveşte folosirea judicioasă a me
talului. Aceasta s-a desprins din rea
lizările calitativ superioare obţinute 
de fiecare proiectant în depistarea 

, şi eliminarea unor cantităţi impor
tante de metal din componenta apa
ratelor de măsură şi control. Măsu
rile stabilite privind repartizarea 
proiectanţilor pe grupe de produse, 
studierea fiecărui reper, discutarea 
în comun a tuturor acţiunilor ce ur
mau a fi întreprinse, au dat rezul- - 
täte bune. Pe baza soluţiilor şi pro
cedeelor adoptate s-a trecut la re- 
proiectarea unor produse cu pondere 
mare în planul de producţie al uzi
nei, la care s-au aplicat forme cons
tructive simple, folosindu-se cu bune 
rezultate calcule de rezistentă la li
mită cît şi metode tehnologice mo
derne.

Primele acţiuni — după cum ne-a 
informat tovarăşul inginer loan Popa 
— s-au îndreptat asupra aparatelor 
de cîntărit de mare tonaj: bascula 
pod de 100 tone C. F. cu 2 platfor
me şi basculele pod pentru vehicule 
rutiere de 10, 15 şi 20 de tone. Re- 
proiectarea primului produs s-a cris
talizat în adoptarea unor noi soluţii 
în , sistemul de pîrghii şi alte modi
ficări constructive, care s-au reflec
tat în economisirea a 5 000 kg de 
metal fată de vechiul produs. Prin 
folosirea materialelor cu modul de 
rezistenţă optim, la podurile vehi
cule rutiere s-au redus consumurile 
specifice cu 1 200 kg pe produs. La 
bascula romană de 2 000 kg, consu
mul specific pe fiecare produs s-a 
redus cu 135 kg.

Reproiectarea a dus la reducerea 
consumului la marea majoritate a 
produselor. Printre cele care au fost 
reproiectale amintim: bascula semi
automată de 1 000 kg. bascula roma
nă transportabilă, balanţa semiauto
mată de însăcuit, balanţa automată 
înregistratoare şi multe altele. Nu
mai în ultimii ani au fost moderni
zate peste 30 de produse al căror ni
vel calitativ s-a ridicat considerabil

La uzina
Balanţa“ Sibiu

In direcţia folosirii judicioase a 
metalului s-a mers şi pe altă linie. 
Oamenii de la planşetă au reuşit să 
găsească noi procedee prin care să 
economisească metalul. în prezent se 
forjează în matriţe închise o serie de 
repere la care adaosul de prelucare 
a scăzut mult. în acelaşi scop s-au 
studiat o serie de documentaţii adec
vate specificului uzinei noastre, con- 
statîndu-se că unele repere din me
tal pot fi înlocuite cu mase plastice 
fără diminuarea calităţii aparatelor. 
Primele încărcări s-au efectuat cu 
piese de mică importantă cum sínt 
rozete, siguranţe, butoane şi altele. 
Comportarea lor în exploatare a con- 
_____ _ _ _ _ _ _ _ _  firmát încrederea

colectivului în so
luţiile adoptate şi 
s-a trecut la înlo
cuirea altor repe
re de mai mare 
importantă. Dacă 
in anul 1959 au 

fost înlocuite doar 8 repere, la finele 
anului 1968 s-a ajuns la peste 100. 
Dintre cele mai importante amintim: 
carcasa de protecţie a balanţei semi
automate de 1 kg, coloana balanţei 
tehnice clasa a Il-a de 1 kg, amortizo
rul şi alte 4 repere de Ia balanţa 
semiautomată de 20 kg. De exem
plu, la balanţele de 5—10 kg s-au 
înlocuit cu mase plastice 4 kg de 
metal pe bucată.

Munca desfăşurată de întregul co
lectiv pe linia valorificării superioare 
a metalului şi-a dovedit pe deplin 
roadele. Lună de lună au fost eco
nomisite importante cantităţi de me
tale. în anul 1963, de pildă, uzina 
folosea 16 000 tone de metal, în 
timp ce în anul 1963, la o producţie 
crescută cu 42 la sută, faţă de 1963, 
cantitatea de metal folosită a scăzut 
la 7 712 tone. în acelaşi timp, indicii 
de utilizare a üeTalului, adică rapor
tul între masa totală intrată în lucru 
şi cea a produselor finite obţinute 
din ea, s-a îmbunătăţit considerabil, 
în 1966, de pildă, coeficientul de 
utilizare a metalului se ridica abia 
la 78 la sută, iar în ultima perioadă 
a anului 1968 a crescut la peste 88 
la sută.

Cu toate că s-au obtinut succese 
de seamă în valorificarea superioară 
a metalului, rezervele nu sínt nici pe 
departe epuizate. în primul rînd tre
buie prevenită cu toată răspunderea 
înlocuirea de metal cu materiale su
pradimensionate. Totodată se impune 
examinarea cu mai multă atenţie a 
soluţiilor adoptate cu ani în urmă 
cînd în uzină erau cu totul alte con
diţii decît cele existente atit în ceea 
ce priveşte utilajele cît şi cadrele. 
Este necesar ca în stabilirea consu
murilor specifice să plecăm de la 
realizările obţinute, de la o cunoaş
tere mai temeinică a fiecărui produs. 
Deşi s-au luat o serie de măsuri pe 
linia reducerii rebuturilor, se con
stată că mai sínt locuri şi în special 
în secţia I unde se mai lucrează cu 
rebuturi. în această direcţie va tre
bui mai bine asigurată asistenţa teh
nică la fiecare loc de muncă, şi con
trolul tehnic al calităţii produselor.

în vederea îndeplinirii cu succes a 
sarcinilor pe acest an, comitetul de 
direcţie, în colaborare cu comitetul 
sindicatului, a întreprins o serie de 
acţiuni legate de reducerea cheltuie
lilor materiale. S-a prevăzut folosirea 
mai eficace a muncitorilor, tehnicie
nilor şi inginerilor cu o experienţă 
mai îndelungată în producţie pentru 
rezolvarea problemelor tehnice, s-au 
făcut analize în fiecare atelier şi 
secţie în vederea organizării. Din 
activitatea practică se desprinde ne
cesitatea ca şi în viitor să se pună 
un accent mai mare pe reproiectarea 
şi modernizarea produselor, utilizîn- 
du-se pe scară largă ţevile rectangu
lare care pot înlocui profile grele 
şi manopera pe fiecare produs. Mă
surile luate, ca şi dezvoltarea expe
rienţei acumulate, se vor cristaliza 
nemijlocit în închiderea unor robi
nete prin care se mai scurge îflcă 
metalul.

ROMAN SANDU

La Mediaş s-a organizat Expoziţia de desene „Gînduri pioniereşti”. în foto
grafie, cîţiva vizitatori

Foto: FR. NUSS

Fabrica „Dumbrava" Sibiu. S#-fNregătesc firele necesare secţiei de ţesătorie a covoarelor
Foto: H. BUCHFELNER

Ataşam ent şi recunoştinţă
în zilele care au urmat publicării 

hotărîrii Consiliului de Miniştri re
feritoare la majorarea salariilor per
sonalului didactic, în şcolile de toate 
gradele profesorii şi învăţătorii şi-au 
exprimat adînca recunoştinţă pentru 
grija cu care partidul şi guvernul ii 
înconjoară.

Adunarea generală a salariaţilor 
Şcolii generale nr. 18 din Sibiu a ex
primat totala adeziune fată de hotă- 
rîrea cu privire la majorarea sala
riilor cadrelor didactice, hotărîre care 
ilustrează viu grija partidului şi gu
vernului pentru dezvoltarea învăţă- 
mîntului în ţara noastră, încrederea 
şi preţuirea acordate cadrelor didac
tice. Majorarea salariilor va consti
tui un imbold şi un stimulent puter
nic in munca de instruire temeinică 
a tinerelor generaţii, In sporirea- efor
turilor pentru ca organizarea invă- 
tămîntului să rellecte dezvoltarea 
impetuoasă a societăţii noastre.

Vorbind în numele învăţătorilor 
din şcoală, Auguste Prexl exprimă 
satisfacţia în legătură cu această ho
tărîre a partidului, angajîndu-se să 
dea o pregătire temeinică elevilor 
ce-i sínt încredinţaţi.

Cu acelaşi entuziasm a fost primită 
hotărîrea privind majorarea salariilor 
şi de către cadrele didactice ale 
Şcolii generale nr. 19 din Sibiu, care 
— într-un consiliu pedagogic extra
ordinar — şi-au exprimat hotărîrea 
de a sprijini cu toate forţele grija

partidului faţă de şcoală, ridicată la 
rangul de factor principal de cultură 
şi civilizaţie. Dînd glas gîndurilor 
colegilor săi, prof. Ştefan Ocuceanu 
se angajează să răspundă cu şl mai 
multă solicitudine la sarcinile ce-i 
stau în faţă, pentru obţinerea unor 
tot mai bune rezultate în activitatea 
instructiv-educativă.

Personalul didactic şi administra
tiv al Şcolii generale nr. 4 din Sibiu 
a primit cu aceeaşi bucurie îmbună
tăţirea sistemului de salarizare din 
şcoli. Prof. Elena Găman şi-a expri
mat satisfacţia faţă de hotărîrea lua
tă, înţelegînd-o ca un imbold pentru 
ridicarea nivelului profesional şi pen
tru muncă neprecupeţită în scopul 
unei mai bune pregătiri a elevilor.

Cadrele didactice şi personalul a- 
julător, tehnir-achmmstrativ dc 'la Li
ceul nr. 2, Liceul economic. Şcoala 
generală nr. 2, Şcoala generală nr. 7 
şi Grădiniţa de copii nr. 2, întrunite 
în şedinţă comună la Liceul nr. 2 
din Mediaş, şi-au exprimat profunda 
lor recunoştinţă în legătură cu Ho- 
tărîrca Consiliului de Miniştri pri
vind majorarea salariilor începind cu 
data de 1 ianuarie 1969 şi experimen
tarea noului sistem de salarizare în 
întregul nostru învăţămint.

Numeroşi vorbitori, printre care 
profesorul Marius Călinescu, directo
rul Liceului nr. 2, Vaier Greavu, di
rectorul Liceului economic, M. Şer- 
ban, directorul Şcolii generale nr. 7,

învăţătoarea M. Enache, în numele 
corpului didactic de la Şcoala gene
rală nr. 2, prof. Doina Boilă, de la 
Liceul nr. 2, Brekner Maria de la Li
ceul nr. 2, Maria Klein de la Liceul 
nr. 2 şi Juga Hedwig, secretară la 
Liceul nr. 2, vorbind în numele lor 
personal şi al colectivului din care 
fao parte, au subliniat că recenta 
hotărîre a Consiliului de Miniştri 
este o nouă mărturie a grijii partidu
lui şi statului nostru faţă de proble
mele culturii şi ştiinţei.

Asemenea adunări, în care anga
jaţii şi-au exprimat profunda recu
noştinţă pentru recenta măsură a 
partidului şi statului nostru, au avut 
loc în marea majoritate a şcolilor din 
judeţul Sibiu. i

In pregătire: 
noi produse
La fabrica „8 Mai" din Mediaş 

în prezent se fac Intense pregă
tiri pentru contractările pe tri
mestrele II şi III. Pentru aceasta, 
după cum ne anunţă conducerea 
fabricii, la contractările ce vor 
avea loc la jumătatea lunii ia
nuarie, colectivul se va prezenta 
cu noi modele de cizme fabricate 
din piele pentru copii şi femei, 
pantoţi Troteur, pantoii cu feţe 
din înlocuitori — ca ţesături, 
plase de relon — şi cu o nouă 
talpă translucidă, foarte rezisten
tă ia uzură.

S E S I U N E
Tovarăşii deputaţi ai Consiliului 

popular judeţean provizoriu Sibiu 
sínt convocaţi în cea de a Vil-a 
sesiune ordinară, care va avea 
loc în ziua de 11 ianuarie 1969, 
ora 9, în sala clubului „Indepen
denţa” din Sibiu, cu următoarea 
ordine de zi:

I. Analiza realizării planului 
economic şi al bugetului local pe
1968. /„doptarea planului econo
mic şi al bugetului local pe anul
1969.

întreprinderii 
Păltiniş".

2. Reorganizarea 
balneo-climaterice în secţia ofset a întreprinderi poligrafice din Sibiu, Maria Boantă execută 

cu migală operaţia retuşului

Intre „Thesis“ 
şi Sibiul cul

tural de astăzi
Profesorul Lieu Pop, figură păs

trată în conştiinţa spirituală a 
Sibiului de astăzi, a fost martorul 
activ al evenimentelor cuttural- 
literare pe care oraşul le-a trăit 
în ultimele decenii. Membru al 
prodigioasei grupări de intelec
tuali „Thesis", prezenţa lui Licu 
Pop se înscrie cu cinste în viaţa 
învăţămîntului sibian, fiind pe o 
destul de întinsă perioadă 
(1929—1949) profesor de limba 
română şi filozofie la  Liceul 
„Gheorghe Lazăr". Avînri sub
stanţiale preocupări de cercetare, 
este autorul unor lucrări de spe
cialitate publicate în dißerite re
viste şi editate separat, precum: 
Un filozof al istoriei: Alexandru 
Xenopol (Sibiu, 1935), Privire în 
actualitate (eseuri), (Sibiu, 1939j, 
Ideile estetice ale lui Titu Ma- 
iorescu (Sibiu, Editura „Dacia 
Traiană", 1942), începuturile her- 
bartiene ale esteticii lui Titu Ma- 
iorescu (Sibiu, 1944).

— Aş angaja discuţia noastră 
pornind de la importanta şi poate 
prea puţin cunoscuta grupare si- 
biană de intelectuali „Thesis", din 
care aţi făcut şi dv. parte. Prin 
ce credeţi că a reuşit această 
grupare să se impună în conşti
inţa vremii?

— „Thesis"-ul a fost o formă 
mai tîrzie şi organizată a unor 
manifestări ce au avut loc ante
rior în cadrul „Asociaţiei profe
sorilor secundari" din Sibiu. Din 
cînd în cînd, în acesft cere al 
profesorilor se făceau comunicări 
de ordin mai mult literar sau fi- 
lozofic-cultural în genere, la care 
asistau profesori. Mai rar, unii 
ţineau conferinţe în cadrul „As 
trei".

Gruparea „Thesis" a luat naş
te re , prin 1931 (primul „Buletin" 
e pe anii 1932—1933),, din inte
resul pentru problemeile culturii, 
oarecum din teama unor tineri 
intelectuali de a nu sucomba în 
inerţia culturală a provinciei de 
pe atunci.

La început s-au perindat pe la 
şedinţele grupării intelectuali cu 
formaţie diferită: profesori (în
primul rînd), medici, alţii cu pre
gătire juridică, sau ingineri. Dar
__cum se spunea la „Junimeq":
„intră cine vrea, rămâne cine 
poate" — în grupare au rămas 
mai puţini, dar mai statornici.

După pregătirea membrilor, se 
făceau comunicări din diverse do
menii, se purtau discuţii, une
ori animate, se citeau şi apre
ciau creaţii literare. Aş numi 
perioada aceasta faza întîi a 
„Theşis"-ului — să-i zicem aşa — 
în „cerc închis". Un fel de fază 
a tatonărilor, dar şi a consoli
dării.

Faza a II-a a fost a ieşirii în 
public cu comunicări, conferinţe, 
comemorarea unor scriitori, lec
tura creaţiilor ■ proprii etc. Acum 
„Thesis" a prins legătura cu „bă- 
trîna" Astra, mai ales prin in
termediul omului de cultură cu 
suflet tînăr Horia Petra Pelrescu 
(care participase uneori la şe 
dintele grupării în prima fază) 
Acum „thesiştii" ţineau conferinţe 
şi în cadrul mai oficial al „As 
trei", aducînd aci viaţă nouă 
care — deşi tinerească — do
vedea competentă, bună pregătire. 
De altfel, toţi aceşti tineri aveau 
peste 30 de ani.

Manifestările „Thesis-ului fă
ceau „săli pline", de tineret şi de 
vîrstnici.

(Continuare In pag. a IlI-a)

TITU POPESCU

Pregătirea adunărilor generale 
expresie a gindirii colective

Noul an demarează cu un eveni
ment deosebit de important pentru 
activitatea cooperativelor agricole de 
producţie: în perioada 17 ianuarie— 
15 februarie a.c. vor avea loo în 
toate cele 86 de cooperative agricole 
ale judeţului, adunări generale de 
dări de seamă şi planuri anuale de 
producţie. Cu acest prilej este ana
lizată activitatea desfăşurată în anul 
trecut şi se face planificarea muncii 
şi a producţiei pentru anul acesta. 
Pentru a informa cititorii noştri asu
pra problemelor de bază privind pre
gătirea şi desfăşurarea acestoţ im
portante acţiuni, redacţia noastră a 
organizat o discuţie la care au parti
cipat: ing. Mihail Tiller, preşedinte
le Uniunii judeţene a cooperativelor 
agricole de producţie, ing. Dumitru 
Lăţea şi Leopold Köbér, vicepreşe
dinţi la U.J.C.A.P.

— O serie întreagă de evenimente 
petrecute în ultimul timp în viaţa sa
tului nostru marchează o etapă nouă, 
calitativ superioară în care păşeşte 
ţărănimea noastră cooperatistă. Re
centele documente de partid au rele
vat necesitatea sporirii contribuţiei 
ţărănimii cooperatiste la realizarea 
bugetului statului nostru, ca urmare 
firească a creşterii puterii sale eco 
nomice. în acest context, avînd în 
vedere şi faptul că anul acesta este 
hotărîtor pentru îndeplinirea sarcini
lor planului cincinal, care sínt preo
cupările Uniunii agricole judeţene 
pentru pregătirea şi desfăşurarea a-

dunărilor generale ce vor avea loc 
în curînd în cooperativele agricole?

Ing. Mihail Tiller: Daté fiind con
diţiile noi în care ne desfăşurăm ac
tivitatea, şi sarcinile sínt mai com
plexe. Pregătirea adunărilor generale 
ale cooperatorilor, în care consiliile 
de conducere vor prezenta dări de 
seamă asupra activităţii depuse în 
1968, în care comisiile'de revizie vor 
prezenta raporturi asupra modului în 
care au fost gestionate bunurile uni-, 
tăţii şi a fost respectată legalitatea 
populară şi în care vor fi prezentate 
spre dezbatere şi aprobare planurile 
anuale de producţie, a constituit pen
tru noi o preocupare de bază. Şi 
pentru a ne edifica asupra stadiului 
pregătirii adunărilor generale, trebuie 
să arătăm că încă din luna decembrie 
1968 Direcţia agricolă judeţeană şi 
U.J.C.A.P. au înmînat cooperativelor 
agricole cifrele de plan de producţie 
pe 1969, în prezenţa secretarilor co
mitetelor de partid din cooperativele 
aqricole, a preşedinţilor, a contabili 
lor, a inginerilor, medicilor veteri 
nari care lucrează în aceste unităţi

Ing. Dumitru Lăţea: Au fost înmî 
naţi, cu această ocazie, indicatorii dt 
plan privind suprafeţele de însămîn 
tat în primăvara 1969, pe culturi, pro 
ducţiile medii, producţiile totale, sar
cinile pentru fondul de stat. în sec 
torul creşterii animalelor, au fost 
cunoscute efectivele planificate 
pe specii şi categorii de folosinţă, 
producţiile totale animaliere şi pro

ducţia marfă din zootehnie. Tot cu 
această ocazie au fost repartizate 
fondurile de investiţii, cotele de în
grăşăminte chimice orientative, în 
baza cărora se vor întocmi planurile

anuale de fertilizare a terenurilor, 
au fost înmînate cifrele de plan pri
vind creditarea şi finanţarea coope
rativelor agricole.

Leopold Köbér: în aceeaşi şedinţă 
s-au purtat discuţii pe marginea ci
frelor de plan. Un accent deosebit 
am pus pe stimularea iniţiativei, pe, 
mobilizarea unor noi resurse interne 
care să contribuie la realizarea şi 
depăşirea sarcinilor anuale de pro
ducţie. Unii preşedinţi de C.A.P. au 
arătat că în condiţiile unităţilor res
pective este mai rentabilă cultura 
cartofului, alţii — cultura porumbu
lui. în funcţie de acestea, au fost 
operate unele restructurări la indica
torii de plan pe unităţi, fără însă a 
se afecta, în vreun mod oarecare, 
indicatorul de plan pe judeţ. Au fost 
analizate cu simt de răspundere toate 
propunerile făcute de către cei care,

prin funcţiile lor, cunosc cel mai 
bine condiţiile de realizare a produc
ţiei agricole.

Ing. Dumitru Lăţea: Tocmai por
nind de la acest considerent, au 
fost luate şi alte măsuri care să dea 
expresie cerinţelor de lărgire a de
mocraţiei cooperatiste, să stimuleze 
iniţiativa maselor de cooperatori, să 
contribuie la valorificarea superioară 
a potenţialului productiv existent în 
cooperativele agricole şi a experien
ţei dobîndite de către cooperatori 
în domeniul sporirii producţiei agri
cole. Şi pentru a aşeza pe baze rea
liste, ştiinţifice, producţia vegetală şi 
animalieră a acestui an, în coopera
tivele agricole, cu prilejul diferite
lor deplasări în teren, cu prilejul 
consfătuirilor de producţie organiza
te la nivelul judeţului, s-a pus un 
accent deosebit pe respectarea spe
cificităţii fiecărei unifăti în privinţa 
realizării producţiei agricole. Asupra 
acestei probleme va trebui să ne în
dreptăm toată atenţia în pregătirea 
adunărilor generale ale membrilor 
cooperatori. O dată stabilite la con
cret condiţiile în care se va obţine 
producţia agricolă planificată, tre
buie să se treacă la întocmirea pla
nurilor anuale de producţie.

— în privinţa pregătirii dărilor de 
seamă prezentate de consiliile de con
ducere asupra activităţii desfăşurate 
în 1968 există o metodologie specia
lă? Dacă există, cum este respectată

ea în cooperativele agricole din ju 
deţul nostru?

Ing. Mihail Tiller: Darga de seamă 
a consiliului de conducére este în
tocmită pe baza dării de seamă sta
tistice. Aceasta sintetizează, în cifre, 
activitatea cooperatorilor în toate 
sectoarele de producţie. Darea de 
seamă a consiliului de conducere 
trebuie să aibă un conţinut mai bo
gat. Ea trebuie să constituie expre
sia gindirii colective a consiliului de 
conducere, să releve, în cuvinte pe 
înţelesul tuturor, contribuţia întregii 
mase de cooperatori la realizarea 
producţiilor şi a veniturilor. Deşi are 
la bază cifre contabile, darea de 
seamă a consiliului de conducere nu 
trebuie să fie o lucrare contabili
cească. Aglomerarea de cifre nesem
nificative în darea de seamă, plicti
seşte, constituie o piedică în calea 
dezbaterii active a problemelor, face 
ca problemele majore să fie expedia
te la periferia discuţiilor, în timp ce 
problemele minore copătă o pondere 
mai mare. Pentru a nu se ajunge aici, 
dările de seamă trebuie întocmite cu 
mult simt de răspundere. Materialele 
să fie analitice, mobilizatoare, să in
tereseze pe fiecare cooperator. în a- 
cest sens, o contribuţie deosebită tre
buie să-şi aducă specialiştii care lu
crează în cooperativele agricole. 
Datorită pregătirii lor, ei sínt cei 
mai în măsură să cunoască „punctele 
nevralgice" ale produepsi. Inginerii, 
medicii veterinari caro lucrează în 
cooperativele agricole sínt chemat) 
să sprijine consiliul de conducere 
în orientarea producţiei, în găsirea 
de noi căi pentru sporirea acesteia.

Ing. Dumitru Lăţea: Concomitent 
cu întocmirea dării de seamă, consi
liul de conducere lucrează şl la în
tocmirea planului anual de producţie 

(Contintiare in pag. a 11-a)
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lin  bilanţ 
frum os
I.T.:

Hva Dragomir este taxatoare la 
S. Intr-una din zile tocmai se 

pregătea să plece acasă. îşi ter
minase programul de lucru. In 
autobuz, însă, a găsit o poşetă. 
Conţinea 500 de lei şi nişte acte.

a fost uşor s-o identifice pe pă
gubaşă. N-a pregetat nici să 
meargă direct la aceasta acasă, 

"•i ducă poşeta. Surpriza, vă 
imaginaţi, a fo s t . . .  surpriză. 
Drept recompensă, i s-a oferit o 
sumă de bani Eva Dragomir a re
fuzat. A zîmbit şi a plecat. îşi 
sacrificase o oră din timpul ei 
spre a face o bucure cuiva, nu 
pentru a fi plătită. Un om cinstit 
care are satisfacţia unui frumos 
bilanţ la încheierea anului. Cît 
pentru 1969 îi urăm să-i fie în- 

u n . . .  an bun.tr

✓ A

In luptă cu 
flăcările

Cu cîtva timp în urmă, 3 copii 
din Gura Rîului s-au j.ucat cu 
focul. Şi astfel Anei Grigore i s-a 
aprins şura. Apoi grajdul. Focul 
ameninţa un întreg şir de case 
şi şure. 28 de pompieri voluntari 
ai formaţiei locale au muncit din 
răsputeri pentru stingerea incen
diului. Un sprijin serios au pri
mit din partea consiliului popular 
comunal şi a mai multor consă
teni. Lupta cu incendiul nu a fost 
de loc uşoară. S-a lucrat în pan
tă, unde apa lipsea. Pagubele s-au 
ridicat la 11 273 lei. Dar a fost 
salvată o parte din sat, care era 
ameninţat să fie mistuit de flă
cări.

Â văzu! pisica 
neagra...

Simion Pavel din Ghijasa de 
Sus are un autoturism frumos. Şi 
o fobie. Nu! Nu se teme de sto
puri ,de tăbliţe indicatoare. Nici 
chiar de balonul verde. Fiindcă 
dumnealui nu bea în m aşină!... 
De altceva se fereşte. Şi cum să 

ă spunem, atît s-a ferit, pînă 
eîtid a nimerit cu maşina aiurea, 
accidentînd pe cetăţeanca A. Ca- 
coroveanu. In urma unei anchete 
amănunţite întreprinsă de orga
nele de miliţie a reieşit clar că 
S. Pavel este vinovat. Din mers, 
maşina a luat-o razna, virînd şi 
lovind-o pe cetăteanca amintită, 
care se afla tocmai pe trotuarul 
din stînga străzii.

Fiind interogat, şoferul a răs
puns că acum ştie sigur. De ce 
i-a ,fost teamă, n-a scăpat. Unii 
spun că văzuse o pisică neagră. 
A vrut să-şi facă o cruce, dar a 
lost o . . .  boacănă.

Vă aşteaptă 
Geta!

Cu cîteva zile înainte de Anul 
Nou. în magazinele alimentare 
din Sibiu se vînduse pastă de 
bulion. Unele gospodine cumpă
raseră cîte 10—20 de cutii. La 
un moment dat, nu mai era pastă. 
Venea lumea, întreba şi pleca. O 
gospodină tocmai se întorsese 
acasă fără izbîndă. Fetiţa ei o 
cheamă la telefon, că o caută 
tanti Geta.

— Bună ziua! Eu sínt, Geta.
— Care Getă?
__ Cea de la Autoservire! Ve

niţi repede că v-am pus de-o 
parte 20 de cutii cu pastă de 
bulion

Pasămite, Geta noastră greşise 
numărul de telefon. Imaginaţi-vă 
ce-ar fi pătit Geta dacă ar fi gre
şit, să zicem, şi nimerea tocmai 
la şef acasă. Nu s-ar fi făcut dum 
nealui foc? Ca să vezi, dom'le, 
ce-nseamnă o cifră la telefon . . .  
Pînă una-alta, însă, Geta aşteap
t ă . . .

S-a făcut 
vinul oţet

A! Nu e vorba de vechiul- cîn- 
tec: „De cînd beau şi nu mă-n- 
băt / S-a făcut vinul otet!" Ar fi 
prea frumos. Alta e povestea. La 
„Vinalcool" Sibiu se experimen
tează o metodă teribilă. Mai întîi 
s-a îhcercat obţinerea 'oţetului 
din vermut alb. Drept măsură, do
purile, la îmbuteliere, se pun 
aiurea. Iese un fel de apă chioară, 
dar în nici un caz otet. Metoda 
a fost extinsă şi la vin. Şi prinde 
Aşa că în loc de Coteşti bei de-a 
d rep tu l. . .  otet. Dar la un preţ 
superior, desigur. Cineva zicea că 
mai multor salariaţi de la Yinal- 
rool li s-a acrit, la revelion. Fără 
să ştie, nevestele lor cumpăraseră 
de ia magazin chiar din vinul cu 
pricina. Cică de atunci, de cite 
ori aud la radio cîntecul „S-a 
făcut vinul o ţe t . . . “ închid apa
ratul.

Iitensivitatea - caracteristica
a agriculturii moderne

ln activitatea între
prinderii agricole de 
stat Dealul Ocnei, 
condusă de inginerul 
Vaier Sasu, ridicarea 
gradului de intenşivi- 
tate contribuie la ob
ţinerea unor rezultate 
de producţii deose
bite.

Datorită măsurilor 
luate în acest sens, 
sarcina anuală pe 1968 
de 29 660 hl lapte de 
vacă-productie marfă 
a fost îndeplinită la 
4 noiembrie 1968 
realizîndu-se la acest 
capitol, o depăşire a- 
nuală de 4 300 hl. Fer
mele nr. 1, condusă 
de ing. Radu Neagoş, 
şi nr. 2, condusă de 
ing. Teodor Flentea, 
au realizat peste 
4 300 1 lapte pînă la

sfârşitul anului trecut 
de la fiecare vacă 
furajată.

Şi producţia marfă 
de carne planificată 
a fost depăşită sub
stanţial. Au fost li
vrate peste plan, pînă 
la finele anului tre
cut, 70 tone car
ne de bovine şi 
210 tone carne por
cine. Ferma nr. 3, 
condusă de medicul 
veterinar Nicolae 
Mărgineanu, a reali
zat la porcii îngrăşaţi, 
un spor zilnic de 
greutate de 584 gra
me fată de planifica
rea de 510 grame. 
Organizîndu-se îngră- 
şarea rapidă a miei
lor, întreprinderea a 
livrat 143 tone carne

ovine, din care peste 
40 tone la export.

O contribuţie de 
seamă la realizarea 
acestor indicatori şl-a 
adus şi sectorul ve
getal al producţiei a- 
gricole. Fată de 2 050 
tone cartofi-producţie 
marfă planificată pen
tru anul 1968 — lu
crătorii întreprinderii 
au realizat 3 530 to 
ne. Ferma nr. 12 
Avrig, condusă de in
ginerul Romulus Mol
dovan, a obţinut, pe 
80 hectare de cartofi, 
o producţie medie de 
19 500 kg tuberculi, 
cu 6 500 kg la fiecare 
hectar mai mult decît 
s-a planificat.

P. DUMITRESCU,
şeful sect, economio

Pregătirea adunărilor generale-
expresie a gîndirii colective
(Urmare din pag 1)

şi financiar. Deja în şedinţa de lucru 
din 27 decembrie 1968 factorilor de 
conducere din cooperativele agrico
le li s-a făcut instructajul privind 
metodologia întocmirii planului anual 
de producţie şi financiar.

în aceste zile, în şedinţele lărgite 
ale consiliilor de conducere, are loc 
discutarea cifrelor de plan înmînate. 
La aceste şedinţe participă membrii 
comitetelor de partid, specialişti 
brigadieri, şefi de echipă şi frun
taşi în producţie.

— Totuşi „celula" de bază în or
ganizarea muncii şi a producţiei în 
cooperativa agricolă rămîne brigada. 
Ce se întreprinde pentru pregătirea 
adunărilor generale ale cooperatori
lor la nivelul brigăzii?

Leopold Köbér: înaintea adunări
lor generale ale cooperatorilor au 
loc adunări pe brigăzi. Cu această 
ocazie, brigadierul prezintă în faţa 
membrilor din brigada sa o dare de 
seamă a activităţii desfăşurate în 
1968, precum şi sarcinile de plan ce 
revin brigăzii pe 1969. Adunările pe 
brigăzi trebuie să fie astfel pregătite 
incit o t serie de probleme, curii ar 
fi planul de fertilizare, repartizarea 
sarcinilor pe braţe de muncă, să fie 
rezolvate la nivelul brigăzilor, pentru 
a se descongestiona problematica ce 
rămîne de dezbătut în adunarea ge
nerală. De asemenea, să nu se uite 
că la adunările pe brigăzi trebuie să 
participe membrii consiliului de con
ducere. în adunarea pe brigadă sínt 
aleşi brigadierul şi şefii de echipa. 
Aceştia sínt apoi confirmaţi de adu
narea generală a cooperatorilor. Tot 
în adunarea pe brigadă sínt aleşi, 
acolo unde este cazul, reprezentanţii 
cooperatorilor la adunarea generală. 
Pregătirii şi desfăşurării lucrărilor 
adunărilor pe brigadă trebuie sa li 
se acorde o atenţie deosebită, pentru 
ca, din experienţa anilor trecuţi, s-a 
observat că acolo unde problemele 
de bază au fost amplu analizate şi 
dezbătute cu simţ de răspundere în 
adunările pe brigadă, adunările ge
nerale ale cooperatorilor s-au desfă
şurat în condiţii bune, au constituit 
un start bun pentru producţia anului.

— Adunarea generală a cooperato
rilor contribuie şi la educarea aces
tora în spiritul atitudinii înaintate 
laţă de muncă, faţă de avutul ob
ştesc. Care sínt direcţiile în care au 
acţionat organele agricole judeţ ne 
pentru ridicarea gradului de con

ştiinţă în rîndul ţărănimii coopera
tiste? ă

Ing. Dumitru Lăţea: Aş dori să re
lev aici că, de fapt, noi facem pre
gătirea adunărilor generale de dări 
de seamă tot timpul anului. Aduna
rea generală nu constituie o înche
iere sau un început al unei anume 
activităţi. Ea punctează un moment 
sintetic din activitatea cooperativei 
agricole, moment în care realizările 
sint analizate în scop emulativ. Dar 
şi deficienţele trebuie să fie scoase 
in relief, să se meargă la „izvorul" 
lor, pentru a le curma din rădăcină. 
Pentru ca, intr-adevăr, adunarea ge
nerală a cooperatorilor să constituie 
un moment de sinteză, este necesar 
ca, înaintea acesteia, consiliul de 
conducere să rezolve o serie de pro
bleme curente privind achitarea pro
duselor şi banilor la zilele-muncă, re
zolvarea acelor cereri care cad în 
competenta consiliului. Acest lucru 
se impune pentru a nu oferi ocazia 
transformării adunărilor generale în 
tot atîtea prilejuri de revendicări 
strict personate ale unor coopera
tori sau în locuri de „vărsare a focu
lu i“ unor oameni care pun mai pre
sus de interesul colectiv interesul 
lor personal.

Ing. Mihail Tiller: Trebuie să re
cunoaştem că noi, lucrătorii Uniunii 
judeţene a C.A.P., nu am reuşit să 
facem totul pentru reducerea la zero 
a posibilităţilor unor oameni certaţi 
cu. etica socialistă de a se înfrupta 
din avutul obştesc:. Şi am să dau 
numai exemplul deosebit de grăitor 
a! furajelor, seminţelor şi altor pro
duse agricole neînregistrate în unele 
cooperative agricole, fenomen scos 
la iveală de verificările efectuate în 
aceste unilăti în luna decembrie a- 
nul trecut. Totuşi cooperativele agri
cole au primit sprijin efectiv pentru 
rezolvarea unor probleme curente şi 
în orientarea de perspectivă a pro
ducţiei acestora. De asemenea, s-a 
acordat o atenţie deosebită asigurării 
unor conduceri competente a unită
ţilor. In acest sens, amintesc că în 
adunările generale ale cooperatorilor 
Bratei, Veiţ, Şura Mdcă, ş.a., s-a luat 
o atitudine sănătoasă faţă de foştii pre
şedinţi ai acestor unităţi. Datorită aba
terilor săvîrşite sau incompetentei, 
aceştia au fost destituiţi din funcţiile 
lor.

Pe linia întăririi spiritului de gos
podărire chibzuită a bunurilor coope
rativei, cu ocazia adunărilor gene
rale de dări de seamă, comisiile de

TIMPUL
Vreme rece cu cerul mai mult a- 

coperit. Izolat va ninge slab. Vîntul 
va sufla potrivit din sectorul estic. 
Minimele vor fi cuprinse între mi
nus 16 şi minus 12 grade, iar ma
ximele vor oscila între minus 5 şi 
minus 3 grade. Ceată locală.

CINEMA
SIBIU: PACEA: Expresul col. Von

Ryan (orele 8,45; 11,00; 13,30; 16,00; 
le 10,00; 12,00; 14,30; 16,30; 18,30;
18,30; 21,00); ARTA: Tandreţe (ore-

Rubrică redactată de
MARIN NIŢA

revizie vor prezenta rapoarte anuale 
ale activităţii lor. Va fi arătat, cu 
această ocazie, modul în care consi
liul de conducere a respectat legali
tatea populară, prevederile statutare 
şi hotărîrile adunării generale. Va fi 
analizat felul în care au fost gestio
nate bunurile cooperativei agricole la 
nivelul tuturor sectoarelor de acti
vitate.

Membrii biroului executiv al 
U.J.C.A.P. şi lucrătorii Direcţiei agri
cole au fost repartizaţi deja pe sec
toare şi cooperative agricole, pentru 
a asigura o pregătire la nivelul ce
rinţelor actuale a adunărilor genera
le ale membrilor cooperatori. Acolo 
unde se îndeplinesc condiţiile statu
tare, se vor face anul acesta alegeri 
de noi consilii de conducere. Coope
ratorii trebuie să acorde o importan
tă deosebită acestei probleme, întru- 
cît experienţa ne-a arătat că un om 
nepotrivit ales într-o funcţie de con
ducere poate avea o influenţă dăună
toare asupra bunului mers al activi
tăţii în cooperativa agricolă.

Prin pregătirea atentă a adunări
lor generale trebuie să se înţeleagă 
şi stimularea gîndirii colective în 
conducerea treburilor unităţii. In fe
lul acesta adunările vor contribui la 
lărgirea democraţiei cooperatiste, la 
mobilizarea masei cooperatorilor în 
vederea realizării unor producţii a- 
gricole sporite, la extinderea meca
nizării, chimizării şi a altor metode 
de tehnică agricolă avansată care, 
în ultimă instanţă prin rezultatele 
obţinute să ducă la întărirea eco- 
nomico-organizalorică a cooperative
lor agricole, la creşterea puterii eco
nomice a ţărănimii cooperatiste.

N o u t ă ţ i
in m agazine

Ieri şi azi unităţile l.C.S.T.I. 
Sibiu au recepţionat produse cău
tate de publicul cumpărător. în
treprinderea ne anunţă că a pus 
în vînzare importante cantităţi de 
mănuşi din blană pentru sport, 
pantaloni supraelastici pentru 
femei, capoate din diitin (import), 
material pentru cearceafuri din 
poliester, pături de lină din China.
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20.30) ; TINERETULUI: înţeleptul
de pe muntele blestemat (orele 
10,00; 12,00; 14,30; 16,30; 18,30;
20.30) .

MEDIAŞ: PROGRESUL: Judoka,
agent secret (orele 9,00; 11,15; 14,00;
16,30; 19.00; 21,15);, TINERETULUI: 
Weekend cu Anna (orele 10,00; 
16,30; 18,30; 20,30); UNIREA: Şaple 
oameni de aur (orele 10,00; 16,00;
18.00 şi 20,00).

CISNÄDIE: POPULAR: Winnetou 
seria a 111-a (orele 11,00; 14,00; 16,00;
18.00 şi 20,00).

AGNITA: 8 MAI: Roata vieţii (ore
le 10,00; 16,00; 18,00 şi 20,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE:
Alegere de asasini (orele 18,00 şi
20,00).

OCNA SIBIULUI: Frumoasele va
canţe (orele 17,00 şi 19,00).

COPŞA MICA: POPULAR: O lume 
nebună, nebună, nebună seriile I şi 
II (orele 17,00).

APOLDU DE SUS: 23 AUGUST: 
Domnişoarele din Rochefort (orele
17.00 şi 19,00).

BAZNA-BAl: Neînţelesul (orele
17.00 şi 19,00).

RADIO

Decor sibian

C U R IE R
J U R I D I C

DEPPNER MIHAI, angajat la I.A.S. 
Apoldu de Jos. Potrivit pct. 28 din 
interpretarea dată de Comisia Cen
trală pentru completarea carnetului 
de muncă, sínt valabile livretele 
militare şi adeverinţele eliberate de 
centrul militar sau alte organe com
petente militare. în cazul dv. uni
tatea trebuie să înscrie în carnetul 
de muncă perioadele alît din livre
tul militar cît şi cele din adeverin
ţa eliberată de U.M. nr. 02405.

BANEA SUSANA, Uzinele textile 
Cisnădie. Flotărîrea 830/1965 preve
de că angajatele au dreptul la un 
concediu plătit pentru maternitate 
de 112 zile, din care 52 zile înainte 
de naşterea copilului şi 60 zile după 
naştere, fără a se cere nici o con
diţie de vechime în muncă. Cele 
două perioade se pot compensa în 
cadrul celor 112 zile. Cuantumul a- 
jutorului se acordă în funcţie de 
vechimea neîntreruptă în muncă ast- 
fel: 50 la sută pentru cele cu vechi
mea neîntreruptă pînă la 6 luni; 70 
la sută cu vechimea de la 6—12 
luni şi 90 la sută cu vechime de 
peste 12 luni. Menţionăm că anga
jatele care nasc al 3-lea copil şi ur
mătorii, primesc ajutorul sută la su
tă din salariul tarifar lunar, indife
rent de vechimea neîntreruptă în 
muncă. în cazul dv. se pot compen
sa perioadele de Concediu şi aveţi 
ajutorul 90 la sula.

GRÄDINAEU DOINA „Drapelul 
roşu“ Sibiu. Elevii caro studiază in 
învăţământul mediu seral de cultură 
generală beneficiază, conform H.C.M. 
1052/1962 (modificat), de următoare
le înlesniri; vor fi programaţi în 
schimburi de producţie care să le 
permită frecventarea regulată a 
cursurilor; nu vor presta ore de 
muncă suplimentară în zilele de 
şcoală; beneficiază de un concediu 
fără plată de 30 zile calendaristice, 
care se acordă o singură dată, la 
cerere, pentru pregătirea şi prezen
tarea la examenul de bacalaureat.

POPA ISAIA — Sibiu, fost anga
jat al Uzinei mecanice Mîrşa. Uni
tatea este obligată, conform art. 22 
din Codul muncii să vă elibereze 
carnetul de muncă la dala părăsirii 
serviciului (desfacerea contractului 
de muncă). Neeliberarea lui poate 
da naştere la acţiune în daune-, da
că dovediţi culpa unităţii şi preju
diciul cauzat prin refuzul altei uni
tăţi de a vă angaja din această cau
ză.

CAIUS CONSTANTINESCU
consilier juridic
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jaccrîţg iaţiana Doronina în filmul

Buletine de ştiri: 5,00; 5,30; 6,00; 
6,30; 9,00; 11,00; 13,00; 15,00; 20,00; 
24,00; 1,00; 2,00 şi 4,00 (progra
mul 1); 7,30; 10,00; 12,00; 14,00;
18,00,- 19,00; 21,00; 23,00; 0,55 (pro
gramul II).

Radiojurnale: 7,00; 8,00; 16,00;
18,30; 22,00 (programul I); 17,00
(programul II).

Emisiuni literare: 8,25 — Moment 
poetic. Versuri de Mlrcea Ivănescu; 
9,30 — Matineu literar •  Perspec
tive editoriale 1969 •  Eugen Simion: 
Caleidoscop s  Cu Victor Felea des
pre critica literară •  Cărţi care vă 
aşteaptă: Adrian Păunescu — „Fîn- 
tîna somnambulă“; 14,10 — Inşir-te 
mărgărite (emisiune pentru copii); 
15,15 — Studioul de poezie; 17,45 — 
Radiosimpozion; 22,40 — Moment 
poatic. Cale mai frumoase doine ale 
poporului roman — culese de G. 
Murnu (programul I); 18,05 — Pagini 
antologice din creaţia scriitorilor 
noştri — I.L. Caragiale: „Povestiri" 
(programul II).

Teatru radiofonic: 20,20 Tea
tru serial; Ursita după B. P. Haşdeu 

(programul I).

Muzică simfonică: 14,30; 15>35
19,50; 20,40; 23,34 (programul I); 7,37 
8,43; 10.05; 10.55; 11,15; 11,40; 12,15 
15,00; 17,45; 19,55; 21,10; 22,00; 22,40 
23,07; 24,00—1,00 (programul II).

Muzică uşoară şi de jazz: 6,05 
8,30; 11,25; 12,00; 13,20; 15,05; 16,10 
17,00; 17,30; 19,00; 21,30; 22,45
0,05—5,00 (programul I); 9,30; 13,30 
14,35; 16,25; 18,25; 19,05; 21,45; 23,45 
(programul II).

Muzică populară: 5,05; 10,30,- 12,30,- 
18,05; 19,30; 22,20 (programul 1); 
7,00; 8,25; 13,00; 14,10; 17,10 22,50 
(programul II).

oîgcute de. asamâtfaAe 
c a : 4uAuţk< ^ etc. |

ÎNTREPRINDEREA

TELEVIZIUNE

INDUSTRIALA
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t i i e f  1 3 7 9 7

11.00 Limba franceză. Lecţia 40 (re
luare)

11.30 Limba engleză. Lecţia 40 (re
luare)

12.00 TV pentru specialiştii din in
dustrie

1.2.30 închiderea emisiunii de dimi
neaţă

17.30 Telex TV
17,35 TV pentru specialişti. Me

dicină
18,05 Limba germană. Lecţia a 37-a
18.30 Club XX — emisiune pentru 

tineret. „Tinerii din cetatea 
Turnului"

19.30 Buletin meteorologi»
19.30 Publicitate
19.40 Avanpremieră
20.00 Cadran
20.40 Desene animate
20,50 Telecinemateca: „Doani. 

căţelul"
22,10 Seară de balet
22,45 Telejurnalul de noapte 

23,00 închiderea emisiunii

livrează  
pe baza
de com anda

saltele cu scamă de lină 190x90x15 cm. şi 
90x64x12 cm.
perne eu seamă de lină 68x48 cm.
jaluzele pentru ferestre, cu urzeală din fire 
bumbac şi băteală din p.v.c.
scaune fixe  sau pliante cu ramă m etalică, şe
zutul şi spatele cu îm pletitură de bandă ţesu
tă din fire p.v.c.
mese şi um brele pliante pentru terase si 
grădini
scaune* şi um brele pliante pentru plajă 
săpun de rufe
împrejm uiri din plasă de şîrmă, cu sau fără 
montanţii
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Cum sínt întreţinute  
căm inele m uncitoreşti f

•  Fetele au cîştigat întrecerea
•  Pe primul loc . .  . tinerele din Cisnădie 
® Căminul de la Mîrşa pe u ltim ul. .  .
•  Disciplina lasă mult de d o r it. . .

Contribuţia pe care tineretul şi-o 
aduce la opera de desăvîrşire a con
strucţiei socialiste e imensă. în orice 
întreprindere, majoritatea e iormată 
de vîrsta idealurilor. Ancorat într-o 
întrecere socialistă de anvergură, 
tineretul nostru se pune în evidentă 
şi se identifică valoric într-un cli
mat de înaltă responsabilitate mo- 
ral-politică în dorinta-i entuziastă 
de a situa prezentul pe culmi de pre
tutindeni vizibile. Şi faţă de acest 
elan se manifestă, în general, multă 
grijă. Conducerile unităţilor indus
triale, secretarii comitetelor de partid 
din întreprinderi, colectivele comi
tetelor sindicale depun eforturi susţi
nute pentru a crea tinerilor condiţii 
cît mai bune de viaţă. Pentru a ur
mări această preocupare, am Între
prins un raid prin cîteva cămine din 
judeţ.

Diferenţe...
Primul popas l-am făcut la Cisnă- 

die. însoţit de tovarăşa Maria Buta, 
preşedinta comitetului sindicatului de 
la Uzinele textile şi de administrato
rul Toader Pop, am făcut o vizită la 
căminul de fete de pe Strada lungă. 
De la început ţinem să afirmăm că 
am găsit aici o ordine aproape per
fectă. Căminul e bine îngrijit, came
rele sínt curate, bucătăria, spălăto
ria, baia, de asemenea. „Sîntem foarte 
mulţumite de condiţiile de odihnă pe 
care le avem asigurate“ — ne-a re
latat tesatoarea Adriana Ristea. Ace 
laşi lucru l-am aflat şi de la tînăra 
Giorgiana Vădescu. „Avem într-ade- 
văr la ora actuală locatare discipli
nate — ne-a spus administratorul 
Toader Pop. Cazurile de indisciplină 
le-am rezolvat anul tr e c u t . . .  lată, 
bunăoară, nevoind să se încadreze în 
regulile de convieţuire ale căminului 
şi avînd repetate abateri, Eugenia 
Arvinte a fost dată afară din cămin 
In  luna august. La fel a păţit şi Vio
rica Stanciu". Intr-adevăr, căminul 
felelor e bine întreţinut. „

Condiţiile tinerilor muncitori sínt 
altele. In primul dormitor (nr. 6) se 
intră direct de afară; pe paturi nu 
există cearceafuri. Mulţi dintre ei s-au 
plîns că e. frig, că personalul de ser
viciu nu face curăţenie ca lumea . . .  
Aspectul celor două dormitoare ale 
băieţilor lasă mult do dorit. Să nu 
mai vorbim de faptul- eă într-o-încă
pere sínt 15 paturi. Merceologul Iuliu 
Vasile ne-a mărturisit că locuieşte la 
cămin din 1953 şi că aspectul încă
perilor, condiţiile de cazare nu s-au 
îmbunătăţit de loc.

Pe de-o parte bine, 
pe de alfa...

Am poposit apoi la cele două că
mine ale fetelor de la fabrica „Firul 
roşu" din Tălmaciu. In fiecare din 
ele sínt cazate cîte 200 muncitoare. 
Curăţenia camerelor este asigurată. 
Cele două administratoare, depun o 
activitate susţinută. Am stat de vorbă 
şi cu cîteva fete. Educatoarea An

gela Miclăuş şi oficianta de poştă 
Anica Neagu ne-au mărturisit că sínt 
mulţumite de condiţiile de locuit. 
Susana Brulincu şi Maria Mohanu, 
muncitoare, s-au plîns însă de insu
ficienţa spaţiului de la bucătărie. Şi 
pe bună dreptate, deoarece o ringură 
sobă îngustă, nu poate satisface ne
voile a 13 familii de la demisol şi a 
încă 60 fete care locuiesc în came
rele de la primul etaj. Aspectul bu
cătăriei lasă de dorit. Cazul e similar 
la ambele cămine. Este necesar ca 
cei din conducerea întreprinderii 
„Firul roşu" să ia de urgentă măsuri 
pentru îmbunătăţirea situaţiei.

Sub orice critică...
Am fost, în viaţa mea, în multe 

internate, cămine muncitoreşti, stu
denţeşti, dar ceea ce am găsit în că
minul tineretului de la Mîrşa le în
trece în dezordine pe toate. Came
rele sínt neîngrijite, pe jos numai 
capete de ţigări; baia, toaletele sínt 
murdare.

In dormitorul nr. 213 locuiesc cîţiva 
muncitori de la Gaz-metan. Pereţii 
sínt stricaţi, lipseşte un geam, cear- 
şeafurile sínt murdare. De altfel în 
nici o cameră din cămin n-am găsit 
cearceafuri curate şi nici nu avea 
un aspect plăcut.

Iată filmul vizitei: Camera nr. 214. 
Uşa nu are clanţă, iar chiuveta este 
înfundată. In 215, trei băieţi stăteau 
în jurul unei fete şi discutau A mai 
intrat unul de afară în indispensabili. 
Nici el şi nici fata nu s-au sinchisit. 
La camera nr. 314, pe uşă era lipit 
un afiş: „Nu primim vizite!" Bine 
au procedat băieţii, căci dezordinea 
din cameră era colosală!

150 băieţi, de toate vîrstele, plus 
încă 30 flotanţi, trăiesc aici ca-n 
„pampas". Poate să intre în acest că
min cine vrea, la orice oră din zi. 
Portar există doar noaptea Şi noap
tea există doar de formă.

La căminul tineretului (dacă se 
poate numi aşa) din Mirşa, există 
neajunsuri şi extrem de multă indis
ciplină. Din această cauză se întîm- 
plă aici lucruri urile. Conducerea 
întreprinderii nu a luat pînă la a- 
ceastă dată severe măsuri împotriva 
acelora care încalcă regulile de con
vieţuire în cămin.

în  una din zile.-rn-pbdnl răminulni 
a fost găsit un ceas kilometraj, marca 
Jaeger. Deşi administratorul l-a pre
dat direcţiei, acestuia faptul nu i-a 
dat de gîndit. In altă zi, Andrei Va- 
siu a venit în cămin beat, a spart 
geamurile şi l-a bătut pe adminis
trator. Colegul său Walter Mihai 
din camera 214 a venit în octombrie 
în stare de ebrietate, a spart trei 
geamuri şi a degradat masa. Ludovic 
Matto s-a îmbătat, l-a bătut pe Dó
réi Florea, apoi a luat lada de gunoi 
şi a aruncat-o de la etajul III. Cu 
un an în urmă, într-un scandal, por
tarul Dumitru Şandru a fost lovit cu 
o sticlă în cap şi a căzut în nesim
ţire.

Faţă de toate aceste acte huliga
nice, conducerea întreprinderii, or
ganizaţia de partid, comitetele sindi
cale şi U.T.C. n-au luat nici un fel 
de măsuri. Cum să facă ordine în 
cămin cînd (e mărturisirea lui) ad
ministratorului îi e frică să meargă 
în cămin noaptea?

La orice astfel de bloc, există zil
nic un portar. Cheile camerelor stau 
la el. Atunci cînd locatarii imobi
lului pleacă, sínt obligaţi să predea 
cheile la poartă, iar femeia de ser
viciu să le ia şi să cureţe în camere.

La Mîrşa nu se întîmplă astfel. Aici 
fiecare face ce vrea, ba unele ca
mere nici nu au chei. In ultimul caz, 
băieţii iau clanţa de la uşă şi o duc 
cu ei în servietă la slujbă.

Degeaba a făcut administratorul 
Munteanu notele de serviciu pentru 
reparaţia tocurilor de la baie şi în
locuirea geamurilor sparte. Din 28 
noiembrie n-a răspuns nimeni la 
această notă. Şi nici la altele.

Căminul tinerilor muncitori din 
colonia Mîrşa a devenit şi este la 
ora actuală o problemă. Am vrea să 
fim bine înţeleşi. Sínt şi aici băieţi 
buni, U.T.C.-işti, fruntaşi la locul lor 
de muncă, există un nucleu sănătos 
care, ajutat fiind ,ar putea introduce 
în acest imobil un climat mai sănătos 
de viată. E necesar doar ca cei ce 
răspund direct, direcţiunea întreprin
derii să ia de urgenţă măsuri pentru 
înlăturarea elementelor nedisciplina
te, să găsească soluţii grabnice pen
tru reparaţii şi curăţenia exemplară 
a acestui cămin. Posibilităţi există. 
Dar să fie folosite . . .

AL. SOMEŞANU

Fabrica de tricotaje Agnita dispune azi de largi spaţii productive, amenajate in incinta unor construcţii moderne, bine uiilate.
In fotografie: o parle din corpul clădirilor Foto: FR. NUSS

Serbarea şcolară, important 
mijloc de educaţie patriotică

O activitate deosebită în viata şco
lii noastre o constituie serbarea şco
lară. Pînă în anul trecut, serpărl 
şcolare aveau loc, în general, în 
fiecare şcoală, dacă nu în timpul a- 
nului, cel puţin o dată, la sfîrşitul 
anului şcolar. începînd cu anul şcolar 
trecut, serbările şcolare — ale şco
lilor generale — au un caracter or
ganizat, desfăşurîndu-se în cadrul 
Festivalului artistic al pionierilor şi 
elevilor, al cărui regulament prevede 
ca fiecare şcoală să susţină anual 
2 serbări: una în primul trimestru şi 
alta pînă la 1 mai. In luna noiembrie 
a avut loc prima fază pe judeţ, prilej 
de trecere în revistă a amatorismu

lui artistic din judeţ. Programul a 
constituit, după cum se arăta la tim
pul cuvenit în coloanele ziarului, o 
reuşită deplină, disputa pentru pri
mele locuri fiind foarte strînsă.

Prin rindurile de faţă am dori să 
subliniem importanţa serbărilor şco
lare pentru realizarea educaţiei pa
triotice. Dat fiind şi caracterul de 
concurs al festivalului, unele şcoli 
pot fi tentate să pună un accent de
osebit pe pregătirea unei singure 
formaţii cu care să obţină succese la 
fazele superioare. Or, pregătind foar
te bine o singură formaţie, neglijînd 
restul programului, privindu-1 doar 
ca „balast", valoarea educativă a

N E O A M E N I
Să ne imaginăm că într-un grup 

de oameni dispare, la un moment 
dat, conştiinţa oricăror reguli de 
conduită, ba mai mult, chiar şi 
acel instinct al convieţuirii colec
tive format de-a lungul întregului 
proces filogenetic! Privind din a- 
fara grupului, acesta ne-ar apare 
ca o adunătură bezmetică, lipsită 
existenţialmente de logică. In in
teriorul lui am dispare cît se poa
te de absurd, ca şi întregul grup 
de altfel. Totul ar fi un fel de 
mişcare browriiană în care ele
mentele componente, ciocnir.du-se 
haotic, se distrug reciproc. Pe 
scurt, o astfel de viată omeneas
că (omul prin definiţie este so
cial) ar fi imposibilă. Atunci, tre
buie oare să ne închipuim rever
sul absolut al celor spuse, adică 
un mecanism cu nenumărate piese 
funcţianînd perfect? O societate 
angelică, albă, fără contradicţii şi 
contraziceri între membrii ei? 
Nicidecum. Realitatea, evidentă 
(prin trăire) pentru oricare, ar in
firma asemenea imagine ideali
zată. Lumea e aşa cum este — 
dacă spunem ca poetul — şi ca 
dînsa sîntem noi. Lumea (societa
tea) face pe om, şi omul face lu
mea. Nimic paradoxal. Un adevăr!

Oamenii schimbă anumite stări 
de lucruri, iar acestea, la rîndul 
lor, îi influenţează schimbindu-le

conştiinţa. O lume (materială) me
reu mai frumoasă creează şi o 
spiritualitate superioară.

Aceasta cere din partea fiecă
ruia, şi a tuturor la un loc, o per
manentă activitate practică şi de 
gîndire. Este în firea omului să 
gîndească, să aleagă între bine şi 
rău. Şi totuşi uneori, eşti pus în 
faţa întrebării, Uagrant contradic
torie cu acest adevăr: unii se
meni (cu toate facultăţile intelec
tuale!) gîndesc sau nu? Dispun 
sau nu (trăind în societate!) de 
acel simt al convieţuirii umane? 
Întrebarea o să vă pară firească 
dacă veţi cunoaşte NIŞTE CA
ZURI FOARTE GRAVE, apărute 
în faţa comisiei de judecată de pe 
lingă Consiliul popular al comu
nei Orlat.

Iată-1 pe loan Mateş. Să lăsăm 
(pe scurt) să ne vorbească fap- 
telp: individul amintit îşi bate ta
tăl în mai multe rinduri, cu un 
cinism sălbatic. Ce poate face 
altceva bietul bătrîn decît să rab
de, gîndindu-se că vlăstarul carc-1 
loveşte e rupt din proprla-i car
ne? (Un mod de-a vedea greşit şi 
to tu ş i...) . Dar şi răbdarea, ca 
orice altceva, are limite. Pentru 
omul Rusalim Mateş limitele n-au 
putut fi împinse mai departe de 
gestul, demenţial al fiului, atunci 
cînd acesta îl leagă fedeleş cu

I n t r e  „ T h e s i s 11 ş i  S ib iu l  c u l t u r a l
(Urmare din pag. I)

„Priza" aceasta la public se 
mai poate explica şi prin teme, 
prin felul tratării lor. Erau unele 
subiecte de privire asupra litera
turii contemporane mai mult în 
apărarea ei de unele manifestări 
nesănătoase; apoi, prezentîndu-se 
vreo personalitate (din literatură, 
din filozofie) se căuta să se va
lorifice opera sa în lumina ac
tualităţii. „Thesis"-ul a început 
apoi să-şi extindă activitatea şi 
în  afara Sibiului. Prinzînd legă
tura cu intelectuali din alte cen
tre, cu reviste, cămine culturale, 
era programat şi acolo, cu între
gul colectiv, sau prin invitaţii 
individuale, cîte un conferenţiar. 
Altă formă de manifestare a fost 
colaborarea la diferite reviste 
locale sau din ţară.

— „Thesis", urmînd exemplul 
„Tribunei* sibiene, edita anumite 
lucrări ale membrilor ei. Ce ca
racter aveau acestea şi căror ca
tegorii de cititori se adresau în 
primul rînd?

— Gruparea a editat şi lucră
rile membrilor ei şi trei „Bule
tine" (total vreo 14 tipărituri). 
Erau lucrări de prezentare a 
unora din scriitorii noştri clasici 
(Odobescu, Maiorescu, Coşbuc, 
Caragiale), din domeniul filozo
fiei (Xenopol, ca filozof al isto
riei), creaţii literare: proză, ver
suri.

Literatura, prin natura ei, se 
adresează maselor largi de citi
tori: celelalte lucrări, prin clari
tatea expunerii (unele fiind con
ferinţe) erau la îndemîna citito
rilor cu o pregătire minimă, de 
6—7 clase liceale. întemeiez afir
maţia şi prin faptul că ele se 
epuizau repede în librării (Maio
rescu, Odobescu, Coşbuc), iar lu
crarea despre Xenopol s-a mai 
cerut de „Cartez Românească

din Bucureşti şl direct autorului.
— Ca fost profesor la Liceul 

„Gheorghe Lazăr", ne-ar interesa 
să aflăm relaţiile cadrelor didac
tice cu mişcarea culturală locală a 
timpului, aportul lor Ia întreţinerea 
unui climat spiritual mai dens în 
Sibiu. Deoarece astăzi acest fapt 
nu se realizează la modul dorit, 
care credeţi că ar fi remediile?

— Gruparea s-a sprijinit în pri
mul rînd pe profesori. E firesc 
deci ca să fi interesat cadrele 
didactice, de la care ne-a venit 
sprijinul moral. Dar, mai mult 
decît atît, unele din lucrările edi
tate de „Thesis“ au apărut îna
inte în Anuarele Liceului „Gheor
ghe Lazăr", deşi se extindeau pe 
multe zeci de pagini. După ele, 
tipografia făcea extrasele. Un 
ajutor substantial deci.

Profesorii din Sibiu activau şi 
în cadrul „Universităţii populare " 
condusă de „Astra", sau al unor 
cămine culturale. Nu ştiu cîte 
erau, dar îmi amintesc de o con
ferinţă a mea despre balada is
torică Unută în cadrul căminului 
C.F.R.-iştilor, unde m-am dus cu 
doi elevi, buni recitatori (care 
exemplificau cele spuse de mine) 
şi acest mic colectiv a obţinut 
succes.

Astăzi acţiunea de culturalizare 
e mult mai extinsă, organizată, 
condusă, deci aceste manifestări 
nu mai sínt întîmplătoare. Unui 
„climat spiritual mai dens" în Si
biu? Răspunsul mă depăşeşte, ne- 
avînd nici informaţia cuvenită . . .  
şi nici n-am meditat asupra lui. 
Văd (în afişe) programate subiec
te dintr o mare diversitate de do

menii. Unele lucruri mi s-au părut 
totuşi că n-ar fi de natură, în 
chipul cel mai potrivit, să ducă la 
rezultatele scontate. Spre, exem
plu: 1. fiecare profesor e obligat 
să aibă activitate culturală (con
ferinţe) şi se programează, de 
voie de nevoie, cu un subiect;
2. subiectul poate fi pentru pu
blicul mare, cam . . .  minor — şi 
poate chiar pregătit de formă, 
după pu teri. . .  (de exemplu: „Ba- 
riţiu ca pedagog" e interesant 
pentru putini; „Teatrul clasic an
tic" e o lecţie de liceu care nu 
ispiteşte nici pe colegii de spe
cialitate, nici chiar pe elevi).

Atrag mult proiecţiile (diapo
zitivele): peisaje, oraşe' (mai ales 
străine). Sínt bune, îmbogăţesc 
cunoştinţele . . .  dar e ceva la ni
velul turismului, gîndire mai sub
stanţială nu cere nici de la pre
zentator, nici de la spectatori.

A critica e mai uşor, a da so
luţii e mai greu. Dacă s-ar orga
niza cicluri de conferinţe, legate 
deci între ele, cum a făcut „The- 
sis"-ul cu ciclul „Energii crea
toare ale poporului nostru"? Nu 
s-ar putea lua contact cu prefe
rinţele publicului pe calea „anche
telor"?

— După cît ştiu, în activitatea 
dv. personală, pînă v-aţi „iixat" 
într-un domeniu (estetica literară) 
aţi peregrinat prin mai multe zone 
ale culturii, (psihologie, istorie, 
filozofie a culturii etc.). Ca să 
parafrazăm o formulare a lui Sten
dhal, care credeţi că sínt condi
ţiile şi momentul optim al „cris
talizării" vocaţiei?

- Eu m-am apropiat mai mult

de psihologie la început, poate şi 
datorită strălucitului profesor ce 
l-am avut în persoana lui C. Ră- 
dulescu-Motru, autorul primului 
tratat de psihologie românesc la 
nivel european. Motru a fost şi 
filozof original şi interesant (per
sonalismul energetic), deci chiar 
în opera lui (despre care am ţinut 
prima mea conferinţă publică si- 
biană în cadrele „Astrei") am gă
sit imboldul peregrinării pe cont 
propriu (nu numai prin cursuri 
universitare). Pe această cale 
m-am întîlnit cu estetica, la Kant, 
Hegel, Schopenhauer, Herbart, 
Schiller etc. şi cum aceasta se 
conjuga bine cu profesiunea mea 
de profesor de literatură, am po
posit aci. Cum locul activităţii 
fiecăruia e în cultura naţională, 
m-am apropiat de Titu Maiorescu 
(confluenţă de herbartianism, he
gelianism, kantianism, apoi scho- 
penhauerianism — sigur într-o 
sinteză originală). Planurile mi-au 
fost mai ambiţioase decît am rea
lizat, dar, vorba cronicarului, „o- 
mul e sub vremi".

Momentul optim al „cristalizării" 
poate veni după ani de peregri
nare (ani de „iscusită zăbavă" cu 
cetitul cărţilor — cum spune cro
nicarul), în imperiul acesta al 
culturii, pînă ce găseşti peisajul 
ce ti se leagă mai mult de suflet. 
Asta, cam pe la 35 de ani. Cei 
mai precoci, mai devreme. Gei 
care urmăresc să-şi facă o carieră, 
renunţă la extindere (deşi fără 
aceasta nu e autentică cultura), 
în folosul adîncirii (în sensul: 
specializării). Intervine subtilitatea 
personalităţii însă în a distinge 
„cariera", în sens major, profe- 
sionalist, de „carierism", care de
viază interesul cultural spre o- 
biective parvenitiste. Microbul 
acestei maladii trebuie suprimat 
cu desăvîrşire din timpul curat a! 
culturii

lanţul, îl tirăşte la butucul de 
lemne ameninţîndu-1 cu tăierea 
capului (!?!).

Iată-1 pe bătrîn, sfios şi îndure
rat (parcă mai mult de gestul lui 
decît al fiului) prezentîndu-se la 
consiliul popular cu o reclamaţie 
prin care cere să se facă ceva. 
Sufletul îi este bîntuit de stihii. 
Ii este frică . . .  şi ruşine . . .  îl dor 
faptele copilului său. Bine, dar 
loan nu se gîndeşte la toate as
tea? Nu-şi dă seama, dincolo de 
furia sa stîrnită din nimic, că 
ceea ce face este inuman şi că 
el, oricum, este om?! Să fie străin 
cu totul de sentimentul dragostei 
filiale? Dacă e atît de uscat, îneît 
nu-şi poate iubi părinţii, de ce nu 
respectă, cel puţin raţional-rece, 
nişle reguli de conduită morală 
stabilite de întreaga societate? Un 
om poate fi înfruntat, pentru o 
neînţelegere, numai omeneşte. O 
societate întreagă nu poate fi tî- 
rîtă la butuc. Faptele lui loan 
Mateş sfidează, ca o bubă 
ieşită pe faţă, colectivitatea în
tregii comune, care ştie şi res
pectă codul nostru etic. De ce 
admit cetăţenii Orlalului aseme
nea buruieni printre ei? De trică? 
In astfel de cazuri frica de rău 
(stîrpirea lui) echivalează, vrînd 
nevrînd, cu admiterea lui şi, de 
ce n-am spune-o, cu laşitatea. Pe 
ici pe colo vor mai fi fiind laşi. 
Un sat întreg însă . . . !  Atunci? 
Oare numai comisia de împăciuire 
este chemată să curme asemenea 
fapte, cu totul şi cu totul nedem
ne? Credem că nu! O opinie de 
masă puternică pentru impunerea 
regulilor de convieţuire socială, 
intervenţia mai hotărîtă a orga
nelor de miliţie pentru respecta
rea legilor, acţiuni educative efi
ciente sínt necesare, cu atît mai 
mult cu cit loan Mateş nu este 
un caz unic. Atanasie Ţărean, Do- 
bre Cont, Nicolae Poşa s-au pîn- 
dit, asemenea sălbătăciunilor pă
durii, împlîntîndu-şi colţii (citiţi 
cuţitele) unul în celălalt. Şi-au 
spart capetele cu seîndura de la 
căruţă. Sau, Petru Răceanu, ade
vărată teroare pentru cartierul în 
care locuieşte, în noaptea de 27 
septembrie, cu aburii alcoolului 
în creier, a conturbat liniştea pu
blică lovind cu parul în porţile 
oamenilor. Cînd Mircea Motan a 
ieşit din curte să vadă ce se în
tîmplă, P. R. tăbărăşte peste el 
cu şişul. Poţi rămîne nepăsător 
faţă de isprăvile acestor . . .  neis
prăviţi? Dacă ei gîndesc prea pu
ţin, colectivul în care trăiesc tre
buie să gîndească mai mult şi să 
acţioneze. Pe toate căile să acţio
neze, pînă cînd în faţa comisiei 
de judecată nu vor mai apare a- 
semenea cazuri.

IOAN BUNEA 
TRAI AN SUCIU

tehnică

serbărilor şcolare va fi minimalizată, 
nu se va respecta menirea festivalu
lui sus amintit.

Cum s-au desfăşurat serbările 
noastre? Cum am realizat educaţia 
patriotică prin intermediul lor?

In primul rînd, fiecare serbare a 
fost închinată unui eveniment deose
bit pentru viaţa poporului nostru: 
45 de ani de la înliinţarea partidu
lui, 30 Decembrie, 1 Mai etc. Fixînd 
tema serbării, aceasta era anunţată 
elevilor şi fiecare dădea dovadă de 
multă însufleţire în perioada prepa- 
rativă, era bine pregătit sufleteşte 
pentru evenimentul respectiv, cu o 
capacitate receptivă deosebită. Ac
tivităţile pioniereşti, lecţiile de diri- 
genţie care tratau tema respectivă a- 
veau alt efect asupra lor. Serbarea 
propriu-zisă era o încununare a e- 
forturilor lor, constituia, şi o cristali
zare a sentimentului patriotic. Dar 
pentru realizarea acestui scop, fie
care cadru didactic căuta să prezin
te un număr cît mai bine pregătit. 
Iată, pe scurt, cum s-a desfăşurat ser
barea şcolară „O zi de tabără".

Pe scenă a fost amenajat interio
rul taberei pioniereşti — aşa cum 
sínt sute şi sute asemenea locuri de 
odihnă pentru copii în patria noas
tră. Prezentatorul, din culise, rosteş
te o introducere — omagiu pentru 
partidul conducător:

„Din steagul tău ne-ai dat cravate 
Şi-n ochi ne-ai pus lumina zării, 
Sîntem întotdeauna gata,
Partid iubit, lumina ţării".
Un moment de linişte, spartă de 

zgomotul goarnelor: se sună deştep
tarea. Din toate părţile scenei apar 
copiii taberei, care execută înviora
rea. După aceea, se formează careul, 
comandantul primeşte raportul, se 
rosteşte deviza şi răspunsul, copiii 
cîntă „Azi e zi de sărbătoare"; se 
anunţă programul zilei.

Trec pe scenă drumeţii veseli, 
micii naturalişti, se cîntă „Haidem 
iar pe drumuri şi poteci",

In partea a doua a serbării, a 
avut loc un îneîntător foc de tabără, 
prilej de trecere în revistă a „artişti
lor" taberei. Se spun poezii, se cîn
tă, se dansează, se execută numere 
de gimnastică veselă. Finalul e în
cununat de poezia „Partidului", de 
cîntecele „Mulţumim din injmă parti
dului", „La revedere tabără dragă".

Au fost două ore de delectare, cu 
o participare entuziastă, degajată, 
sinceră a copiilor, timp în care cor
tina s-a tras o singură dată.

La fiecare serbare am accentuat, 
în final, în mod deosebit, tema ser
bării. La serbarea cu tema „Primă
vara", închinată zilei de 1 Mai, a 
avut loc un montaj muzical-literar, 
după care scena s-a umplut de pio
nieri şi veselie, toţi cîntînd „Rîde 
iarăşi primăvara", de C. Porumbescu. 
La serbarea închinată zilei de 30 De
cembrie, în final rînduri-rînduri, cu 
steguleţe în mîini, pionierii au for
mat pe scenă un impunător tricolor 
şi au interpretat „Trei culori", antre- 
nînd şi publicul spectator la entu
ziasmul lor patriotic.

Deslaşurarea serbării şcolare pe 
baza unei teme favorizează calitatea 
artistică, fiecare formaţie participantă 
e o verigă a programului respectiv, 
dar poate fi privită şi ca formaţie 
de sine stătătoare, ca valoare indi
viduală.

Îmbinînd conţinutul cu o cît mai 
frumoasă execuţie artistică, cultivînd 
gustul pentru frumos, aspiraţia spre 
perfecţiune umană, vom obţine suc
cese în nobila misiune încredinţată 
de partid.

Prof. MARIUS TERCHILÄ
comandantul unităţii de pionieri, 
Şcoala generală nr. 1 Agnita

Yaohan Chu

Prezenta carte, elaborată de re
numitul profesor Y. Chu, este pri
ma lucrare de specialitate în do
meniul proiectării calculatoarelor 
electronice numerice, care se pu
blică la noi în ţară. Sínt tratate 
problemele principale într-o formă 
sistematică, uşor de asimilat, fără 
a se face apel la un aparataj ma
tematic complex. Din acest consi
derent, lucrarea poate fi apre
ciată ca fiind cea mai indicată 
în perioada pentru pregătirea 
specialiştilor în domeniul calcula
toarelor electronice.

Cartea se referă în ansamblu, 
la trei domenii mari comple
mente de matematică specifică 
calculatoarelor electronice nume
rice, circuitele logice utilizate, 
blocuri componente şi structura 
calculatoarelor electronice nume
rice.

Lucrarea se adresează ingineri
lor electronişti care se ocupă de 
calculatoarele electronice numeri
ce, celor care se ocupa de pro
gramare şi tuturor celor care fo
losesc astfel de calculatoare. Poate 
fi folosită ca manual pentru stri
denţii din facultăţile de speciali
tate. Cartea este dintre cele maj 
valoroase din lume fiind tradusă 
în mai multe limbi.

660 pag., 43 lei

îecesaf să circulăm doar pe drumurile dezăpezite. Aventura nu te duce
departe . . .

Vătăşescu Veronica, Epure S.
Prezentul catalog are scopul de 

a realiza aducerea la zi a „Cata
logului de dispozitive semiconduc
toare", editat în 1966, prin com
pletarea acestuia cu date asupra 
dispozitivelor noi, urmărindu-se 
în special cele din ţările euro
pene şi din alte ţări dezvoltate 
industrial. în prezentul supliment 
pe lîngă noile tipuri de dispozi
tive semiconductoare prezentate 
în Catalogul din 1966, sínt in
troduse şi unele . capitole noi, ca 
de exemplu: diode varicap şi
tunel, tranzistoare cu efect de 
cîmp şi tranzistoare unijonctiune.

Se adresează inginerilor, fizi
cienilor, tehnicienilor şi radioa
matorilor.

180 pag., 22 lei.

Editoriale
în librăriile şi bibliotecile din ora

şele şi comunele judeţului nostru 
şi-au făcut apariţia mai multe volu
me. Astfel în Editura pentru Litera
tură Universală în traducerea re 
marcabilă a Ioanei şi Vintilă Corbul 
a văzut lumina tiparului proza scrii 
torului nord-american Norman Mai 
Ier „Cei goi şi cei morţi".

Anul acesta Editura ştiinţifică va 
tipări „Dicţionarele de buzunar en- 
glez-român şi român-englez, „Dicţio
narul de Luztmar rus-româr, * şi „Mi
cul dicţionar italian-român şi român- 
italian".
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Vietnamul de Sud

Acţiunile militare 
americane primesc ri
posta promptă a F.N.E.

Saigon 7 (Agerpres). — Operaţiuni 
de rutină. Laitmotivul comunicate
lor militare sud-vietnameze în spatele 
cărora se ascunde tragedia unei 
populaţii supuse agresiunii nu a lip
sit nici din cel dat publicităţii luni 
la  Saigon. Bilanţul aşa-ziselor acţiuni 
militare „obişnuite" din această zi: 
aproximativ 500 de tone de bombe 
deversate de „fortăreţele zburătoare" 
asupra unor regiuni populate din ju 
rul capitalei sud-vietnameze şi ac
ţiuni de curăţire, dintre care se re
marcă prin amploare cea întreprinsă 
de o companie americană în oreză- 
riile deltei. Riposta Frontului Naţio
nal de Eliberare a fost promptă. în 
Delta Mekongului, patrioţii, deşi a- 
flati în inferioritate numerică, au ză
dărnicit razia efectuată de unitatea 
americană, cu toate că în sprijinul 
ei au venit alte cinci companii elio- 
purtate chemate de urgenţă, susţinute 
din aer de avioane echipate cu mi
traliere ultrarapide; situaţia critică 
în care s-au găsit militarii americani 
a reclamat trimiterea în ajutorul lor 
a unor grupe speciale de vînători.

Concomitent au fost bombardate de 
către artileria forţelor populare de

Criza 
c a

politi- 
Liban

Beirat 7 (Agerpres). — Trei săptă- 
«nîni, o săptămînă, două, zece. Ulti
mele cabinete libaneze n-au avut 
parte de o viaţă mai lungă: Ţara e 
zguduită de cea mai puternică criză 
politică din ultimii zece ani, care, a- 
semeni acelor ciuidate izvoare inter
mitente, răbufneştie mereu după mo- 
momente de relativă acalmie.

La 7 ianuarie, primul ministru, a- 
vocatul Abdullah Yafi, diplomat al 
Universităţii din Sorbona şi veteran 
al vieţii politice libaneze (a condus 
şapte guverne începînd din 1938), 
şi-a prezentat demisia preşedintelui 
Helou. Guvernul, atît de greu în
cropit în urmă cu zece săptămîni, este 
din nou pe punctul de a se destrăma: 
cei patru membri ai săi sínt serios 
dezbinaţi, fiind adepţii unor poziţii 
divergente, mai ales în ceea ce pri
veşte modalitatea de asigurare a 
securităţii ţării.

Potrivit unor surise informate, Hus
sein Oweini, minisstrul de externe şi 
ai apărării, şi-ar fi înaintat, de ase
menea, demisia, cerînd, ca şi premie
rul Yaii, formarea unui „guvern care 
să reprezinte toate tendinţele poli
tice".

In urma acestor evenimente, la 
Beirut activitatea politică este în toi. 
între liderii politicii libanezi au loc 
întrevederi şi convorbiri continue. 
Ultimul cuvînt îl va ^oune însă şeful 
statului, preşedintele Helou, investit 
cu aureola celui mai respectat om 
politic din Liban, care, după cum a- 
preciază observatorii politici, ar 
putea să-şi folosească această auto
ritate pentru a-i determina pe repre
zentanţii unor orientări diverse să a- 
jungă la o înţelegere, în faţa peri
colului pe care prelungirea crizei îl 
reprezintă pentru viaţa politică şi e- 
conomică a ţării.

în orice caz, principiul de bază al 
vieţii politice libaneze, echilibrul în
tre orientări şi tendinţe diverse, dacă 
nu contradictorii, este pus din nou 
sub semnul întrebării. Cauzele inter
ne (instabilitate politică, o economie 
deficitară) şi cele externe (situaţie 
încordată în regiunea Orientului Mij
lociu) se întrepătrund. Şi ori de cite 
ori acest echilibru devine precar se 
creează o explozie sau un pericol de 
explozie.

Lucrările
Congresului
american

Washington 7 (Agerpres). — Cele 
două Camere ale Congresului ameri
can, întrunite luni în  sesiune comu
nă, au validat votul colegiului elec
toral, prin care Richard Nixon a fost 
desemnat preşedinte al Statelor Uni
te. Nixon a primit 301 voturi, can
didatul Partidului democrat Hubert 
Humphrey — 191, iar candidatul in 
dependent George Wallace — 46.

Hotărîrea Congresului a fost în- 
tîrziată un anumit timp din cauza 
unei obiecţii formulate de senatorul 
democrat Edmund Muskie şi de Ja 
mes O’Hara, membru al Camerei 
Reprezentanţilor din partea Partidului 
democrat. Cei doi au obiectat împo
triva unei dizidente manifestate în 
statul Carolina de Nord, unde un 
elector republican, îndepărtîndu-se 
de la tradiţie, a votat în favoarea 
lui Wallace în locul lui Nixon. Ca
mera Reprezentanţilor şi Senatul, 
întrunite în sesiuni separate, au res
pins aceste obiecţii.

eliberare comandamente şi baze ale 
acelor unităţi americane care şi-au 
intensificat în ultimul timp acţiunile 
lor militare. în mod deosebit a sufe
rit pierderi baza americană de arti
lerie de la Dau Tieng, asupra căreia 
au căzut numeroase proiectile reac
tive de 107 mm şi obuze de mortiere 
de 82 mm.

Incertitudini în 
legătură cu 
viitoarea poziţie 
a delegaţiei 
S.U.Ä. la Paris

Paris 7 (Agerpres). — Averell Har- 
riman a primit cu zîmbetul pe buze 
ştirea privind numirea succesorului 
său — Henry Cabot Lodge — în 
funcţia de şef al delegaţiei Statelor 
Unite la convorbirile de pace de la 
Paris în problema vietnameză. El a 
apreciat' drept „logică" această de
semnare, subliniind că preşedintele 
Nixon „îi acordă acestuia o mare 
încredere, considerîndu-1 un expert 
în problemele Vietnamului şi în tra
tativele internaţionale".

Dar, această bunăvoinţă politi
coasă, cu totul firească pentru un 
diplomat, nu pare a fi împărtăşită de 
comentatorii politici americani. „In
diferent ce se spune în mod public", 
scrie ziarul „Internaţional Herald 
Tribune", „numirea lui Lodge, ca şef 
al delegaţiei S.U.A., constituie o 
mare dezamăgire pentru mulţi mem
bri ai delegaţiei S.U.A. Aceştia se 
tem de faptul că Lodge, care a fost 
în două rînduri ambasador la Saigon 
şi este considerat un prieten apropiat 
multor lideri saigonezi, va slăbi li
bertatea de mişcare a S.U.A. la aces
te convorbiri". Această apreciere a 
fost „confirmată" de prima reacţie a 
unui membru marcant al delegaţiei 
administraţiei de la Saigon, la anun
ţarea acestei numiri: „Lodge va fa
cilita mult lucrările pentru Viena- 
mul de Sud".

Guvernul îraneez interzice 
livrările de armament 
către Israel

Paris 7 (Agerpres). — Guvernul 
francez a hotărît să interzică livră
rile de armament francez către 
Israel, transmite agenţia France 
Presse. Această hotărîre a fost co
municată la Paris de către Herve 
Alphand, secretar general în Mi
nisterul Afacerilor Externe al Fran
ţei, ambasadorului Israelului, Walter 
Eytan, iar la Ierusalim de către 
ambasadorul Franţei, Francis Hure, 
care a avut o întrevedere cu Yoha- 
nan Meroz, director în Ministerul 
de Externe israelian.

Această măsură este apreciată în 
cercurile autorizate din Paris ca un 
act de dezaprobare a atacului israe
lian asupra aeroportului internaţio
nal din Beirut, atac care, după pă
rerea guvernului francez, este de

natură să extindă confliictul din 
Orientul Apropiat.

Purtătorul de cuvînt al Aimbasadel 
israeliene la Paris a declarat, potri
vit agenţiei France Presse, că em
bargoul a intrat în mod practic în 
vigoare la  5 ianuarie, de cînd auto
rităţile vamale franceze blochează 
transporturile de material militar 
către Israel.

Ziarul „TAurore" precizează că, în 
cadrul embargoului, „Franţa nu nu
mai că nu va da curs comenzilor 
de material militar deja contractate, 
dar nu va mai livra nici muQiiţiile şi 
piesele de schimb necesara echipa
mentului militar de provenienţă 
franceză aflat în dotarea armatei 
israeliene".

Cabinetul nord-irlandez a liotărît 
întărirea forţelor poliţieneşti

Belfast 7 (Agerpres). — Cabinetul 
nord-irlandez, întrunit într-o -şedinţă 
specială süb preşedinţia premierului 
Terence O'Neill, a hotărît întărirea 
forţelor poliţieneşti prin mobilizarea 
unor contingente de rezervă. în co
municatul dat publicităţii se arată că 
această hotărîre a fost luată în urma 
înrăutăţirii situaţiei din ţară după 
ciocnirile sîngeroase de săptămînă 
trecută dintre demonstranţii catolici 
şi poliţie, ciocniri care s-au soldat 
cu aproape 200 de răniţi. După cum 
se ştie, minoritatea catolică din Ir
landa de Nord, care protestează de 
mai mult timp împotriva discrimină
rilor la care este supusă, a organizat 
săptămînă trecută „un marş pentru

drepturile civile", manifestare care, 
în urma intervenţiei poliţiei, a de
generat în ciocniri violente. Obser
vatorii sínt de părere că hotărîrea 
guvernului de a întări aparatul poli
ţienesc în vederea inăbuşirii mişcării 
minorităţii catolice va avea drept 
rezultat o intensificare a încordării 
din ţară.

Vizita delega
ţiei române în 
oraşul şi pro
vincia Havana

Havana 7 — Corespondentul A- 
gerpres, Victor Stamate, transmite: 
Delegaţia Republicii Socialiste Româ
nia condusă de Florian Dănălache, 
membru al Comitetului Executiv al 
C.C. al P.C.R., ministrul căilor fe
rate, care se află în cfuba cu prilejul 
celei de-a 10-a aniversări a „Zilei 
Eliberării" — Ziua naţională a Re
publicii Cuba —, a vizitat o serie de 
obiective economice din oraşul şi 
provincia Havana. Oaspeţii români 
au vizitat atelierele feroviare din 
Luyano şi Ceienagan Cienaga, uzi
nele Cubana de Acero (unde se 
montează vagoane pentru transpor
tul zahărului, livrate de România) şi 
Expoziţia transporturilor, amenajată 
în Parcul Boyeros. A fost vizitat, de 
asemenea, noul centru petrolier 
Guanabo, unde recent s-au montat 
primele instalaţii româneşti de foraj.

în timpul vizitelor, delegaţia a fost 
însoţită de Faure Chomon, membru 
al Secretariatului C.C. al P.C. din 
Cuba, ministrul transporturilor, de 
reprezentanţi ai M inisterelor Aface
rilor Externe, Metalurgiei şi Combus
tibilului. Pretutindeni, oaspeţilor ro
mâni li s-a făcut o primire caldă 
din partea conducerii întreprinde
rilor vizitate, a muncitorilor şi teh
nicienilor.

Congresul 
P.C. din
Austria

Viena 7 (Agerpres). — Cel de-al 
XX-lea Congres al Partidului Co
munist din Austria şi-a încheiat luni 
lucrările. Delegaţii la Congres au 
aprobat în unanimitate raportul Co
mitetului Central, prezentat de pre
şedintele partidului Franz Muhri, 
precum şi proiectul de rezoluţie cu 
privire la sarcinile viitoare ale 
partidului. La congres a fost ales 
Comitetul Central al Partidului Co
munist din Austria.

Conferinţa 
a F .T .C .I.

Naţională9

a luat sfîrsit
Roma 7 — Corespondentul Ager

pres, N. Puicea, transmite: După trei 
zile de dezbateri, la Palazzo dello 
Sport din Reggio Emilia au luat sfîr- 
şit lucrările Conferinţei Naţionale a 
Federaţiei Tineretului Comunist Ita
lian (F.T.C.I.). întrunită pentru a dis
cuta căile şi metodele în vederea 
lărgirii şi intensificării activităţii fe
deraţiei, conferinţa a ascultat un 
raport al secretarului naţional al 
F.T.C.I., Claudio Petruccioli. In ra
port se spune, între altele, că este 
necesară atît o adaptare a federaţiei 
la realităţile de azi, cît şi realizarea 
unei organizaţii de masă a tineretu
lui revoluţionar care, prin activitatea 
şi structura sa organizatorică, prin 
modul de a-şi promova propria-i po
litică să fie capabilă să atragă la lup
ta şi activitatea revoluţionară per

manentă pături fot mai largi de ti
neri. Discuţiile au scos în evidenţă 
necesitatea unei intensificări a acti
vităţii F.T.C.I., cît şi a restructurării 
sale organizatorice, creîndu-se instru
mente noi de luptă în fabrici, şcoli 
şi universităţi, o mobilizare mai in
tensă a tinerilor catolici şi de alte 
orientări la acţiunile unitare de luptă 
împotriva imperialismului şi a ca
pitalului, stabilirea de legături mai 
strînse cu muncitorii din fabrici şi 
din agricultură, cu mişcarea studen
ţească.

A  fost creată o „comisie de lucru" 
care, împreună cu direcţiunea F.T.C.I., 
v a  analiza rezultatele conferinţei, 
indicînd direcţiile principale ale ac
tivităţii de viitor a federaţiei, pre
cum şi măsurile oportune în vederea 
restructurării organizatorice a aces
teia.

C O O R D O M T f
®  Ministrul educaţiei şi tineretului în administraţia de la Saigon,

Le Minh Tri, care a fost rănit, luni dimineaţa în urma unui atentat, a 
decedat la spital în cursul unei operaţii.

Q  O poveste . . .  adevărată în versiune marocană. Sau cum poţi 
ajunge la închisoare atunci cînd vrei să te căsătoreşti „cu fastul şi 
strălucirea demnă rangului", după cum a declarat ulterior mirele 
Labjaui Mohamed. Funcţionar al băncii marocane din Casablanca, el 
a apelat la fondurile acesteia, utilizînd un C.E.C. sustras dintr-un 
carnet destinat unui client. Ceea ce a atras atenţia casierului, care, 
neîndoindu-se de autenticitatea C.E.C.-ului prezentat, era gata să-l 
onoreze, a fost cuaptumul exagerat de mare al sumei: 16 milioane de 
franci vechi. Atît calculase mirele că i-ar fi fost necesar pentru o 
nuntă ca în „o mie şi una de nopţi". Cam cîte din aceste nopţi le va 
petrece la închisoare, aceasta este o altă poveste.

®  Melvin Laird, ministrul apărării în noua Administraţie, a numit 
luni pe guvernatorul statului Rhode Island, John Chafee, în funcţia de 
ministru al marinei. Profesorul Robert Seamans jr., a fost numit mi
nistru al aviaţiei.

Stanley Resor şi-a menţinut postul de ministru al forţelor terestre, 
pe care l-a ocupat în timpul Administraţiei Johnson.

Cele trei numiri vor trebu i, confirmate de Senatul S.U.A.

®  Clima blîndă şi caldă cu care era obişnuită populaţia iraniană 
a fost brusc înlocuită de un val de frig neobişnuit ce a cuprins în
treaga ţară.

Teheranul, capitala Iranului, este acoperit cu un strat gros de ză
padă, iar pe străzi, devenite oglingi strălucitpare, circulaţia a devenit 
o adevărată aventură. Numai luni seara numărul victimelor produse 
de accidentele de circulaţie depăşea cifra de 40.

Micuţa irlandeză Aileen Brassil, în vîrstă de 7 ani, a părăsit luni 
spitalul de copii al Crucii Rowhkii din Capetown, după ce, în urma 
unei operaţii delicate, prof. Christian Barnard i-a „refăcut" aproape 
întreaga inimă. Aileen a sosit împreună cu mama ei, la 19 noiembrie 
anul trecut la Capetown pentru a fi consultată de echipa dr. Barnard, 
după ce medicii irlandezi au declarat că nu mai pot face nimic pentru 
ea. După îndelungi observaţii şi analize, specialistul sud-african în 
transplantări cardiace a efectuai asupra ei ceea ce a descris ca fiind 
„cea mai dificilă operaţie din cariera sa". Dr. Barnard a folosit mate
riale plastice pentru a crea un „perete" intre două camere ale inimii 
pacientei, a corectat mai multe deficienţe ale cordului fetiţei şi a legat 
o serie de vase sangvine de inima ei.

VW VEU S

Cuvintarea 
lu i F idel Castr
•  Inaugurarea şcolii semi-internat şi a policlinicii din 
Cangre

Havana 7 — Corespondentul A- 
gerpres, Victor, Stamate, transmite: 
Dezvoltarea învăţămîntului şi îmbu
nătăţirea asistenţei medicale, precum 
şi perspectivele agriculturii Cubei au 
constituit principalele probleme a- 
bordate de Fidel Castro, prim-se- 
cretar al C.C. al P.C. din Cuba, pri
mul ministru al guvernului revolu
ţionar .Cuban, în cuvîntarea rostită 
la inaugurarea noii şcoli semi-inter
nat şi a policlinicii din Comuna 
Cangre,, provincia Havana. După ce 
a remarcat timpul record în care au 
fost ridicate aceste aşezăminte so- 
cial-eulturale, él a arătat că în Cuba, 
în anii de după revoluţie, numărul 
centrelor şcolare s-a dublat, efecti
vul cadrelor didactice a crescut de 
trei ori, iar învăţămîntul superior şi 
de specialitate cuprinde de zece ori 
mai mulţi studenţi. în prezent, peste 
400 000 de studenţi şi elevi sínt 
bursieri. Vorbitorul a anunţat că în 
curînd va fi supusă dezbaterii mase

lor noua lege cu privire la învăţă
mîntul obligatoriu pînă la virsta de 
16 ani, măsură menită să dea un 
nou impuls educaţiei complexe a ti
nerei generaţii.

In continuare, Fidel Castro s-a 
ocupat de unele probleme ale dez
voltării agriculturii Cubei în viitorii 
ani. Datorită condiţiilor naturale op
time existente, precum şi mecanizării 
şi chimizării pe scară largă a lucrări
lor agricole se vor putea obţine recolte 
de două şi de trei ori mai mari la 
trestia de zahăr, cafea, orez, legume, 
fructe etc. în legătură cu aceasta, el 
a relevat din nou importanţa folo
sirii raţionale a resurselor de care 
dispune ţara, obţinerii de economii 
în  toate sectoarele de activitate. 
Vorbitorul a arătat că şi după 1970 
trebuie menţinută o producţie de 10 
milioane tone de zahăr pe an, şi a 
subliniat însemnătatea trestiei de za
hăr în economia cubaneză pentru 
industria zahărului, şi ca o sursă de 
asigurare cu furaje.

CUBA. Vedere nocturnă a capitalei cubaneze — Havana

Venus 5 “ va furniza noi dafe 
despre planefa cea mai apro
piată de Pămînt

i i

MOSCOVA 7 (Agerpres). — Zborul 
staţiei automate sovietice „Venus-}“ va 
furniza noi date despre planeta cea mai 
apropiată de Pămiht, scrie în ziarul 
„Izvestia“ Kirill Kondratiev, membru 
corespondent al Academiei de Ştiinţe a 
U.R.S.S. Pentru a înţelege procesele care 
au loc în atmosfera lui Venus — sub
liniază savantul sovietic — este extrem 
de necesar să se dispună de informaţii 
mult mai precise şi variate despre com
ponenţa gazoasă a atmosferei, despre tem
peratura, presiunek şi vînturile din dife
rite părţi ale planetei, de pe feţele ei vi
zibilă şi invizibilă. Kondratiev consideră 
că elementul cel mai misterios al acestei 
planete este învelişul ei de nori. Acesta 
ridică o mulţime de întrebări: din ce 
sínt formale particulele de nori, care sínt 
dimensiunile şi proprietăţile lor optice, 
care este grosimea norilor, ce anume în

treţine în permanenţă stratul de nori care 
învăluie întreaga planetă.

Toate aceste probleme aşteaptă răs
puns şi mijlocul cel mai sigur de a le 
obţine îl constituie măsurătorile directe, 
cere autorul, precizând că între datele ex 
perimentale obţinute prin măsurile di 
iede , şi prin cele indirecte — metodele te
restre — există diferenţe esenţiale, în spe
cial în ceea ce priveşte conţinutul de 
oxigen şi de aburi de apă din atmosfera 
venusiană, precum şi în privinţa tempe
raturii straturilor superioare ale noriloi 
din jurul planetei.

Autorul conchide că, deşi numeroasele 
observaţii terestre şi zborurile staţiei in
terplanetare automate sovietice „Venus-4“ 
şi staţiei americane „Mariner-}“ au fur
nizat multe date noi despre Venus, din 
multe puncte de vedere ea continuă să 
rămînă „planeta misterelor“. Zborul lui 
„Venus-}“ va marca, deci, o nouă etapă 
în încercările de a spulbera acest mister

R.F. A GERMANIEI. Arhitectul 
vest-german, cu renume mondial, 
H. P. Dollinger construieşte la 
New York un bloc de 54 m 
înălţime cu 246 apartamente şi la 
fiecare etaj cîte o grădină de 
60X100 mp. — Macheta blocului

Tendinţe realiste
Un fenomen relativ nou, dar în 

continuă afirmare, îşi face simţită 
prezenta în viaţa politică a Turciei: 
creşterea Interesului cercurilor poli
tice de toate nuanţele şi, îndeosebi, 
al opiniei publice, pentru probleme
le de politică externă, interes care 
a dus la formarea unui puternic cu
rent favorabil adoptării unei noi o- 
rientări în domeniul relaţiilor inter
naţionale. Deşi eterogen în ce pri
veşte compoziţia şi opţiunile sale 
generale, acest curent s-a arătat una
nim în afirmarea unei voinţe eviden
te ca, în politica externă, să se a- 
corde prioritate intereselor naţionale 
ale Turciei. Idealul noii tendinţe a 
fost sintetizat de cunoscutul om poli
tic turc Ismét Inonu, în cuvintele: 
„Turcia trebuie să-şi găsească locul 
într-o lume nouă, în plină evoluţie".

Dar realizarea unui asemenea o- 
biectiv se izbeşte necontenit de parti
ciparea tării la N.A.T.O. şi de siste
mul actual al relaţiilor Turciei cu 
S.U.A. Tocmai de aceea, criticile ce
le mai severe exprimate de cercurile 
politice şi opinia publică din Turcia 
cu privire la politica externă au avut 
ca scop revizuirea relaţiilor tării cu 
alianţa atlantică şi cu S.U.A.

Partidul muncitorilor din Turcia, 
majoritatea organizaţiilor de tineret, 
presa progresistă şi, în general, opi
nia publică se pronunţă cu insisten
tă pentru ieşirea ţării din N.A.T.O. 
în cursul anului 1968, la Ankara, 
Istanbul şi în alte centre importante 
ale Turciei au fost organizate nume

roase demonstraţii şi mitinguri, în 
cadrul cărora participanţii s-au pro
nunţat împotriva N.A.T.O., a bazelor 
americane şi a acordurilor încheiate 
cu S.U.A. întreaga Turcie a fost cu
prinsă de indignare cînd a luat cu
noştinţă din ziarul „Akşam" de pre
vederile unui acord încheiat de fos
tul guvern Menderes cu S.U.A. şi 
care stipulează dreptul comandamen
tului forţelor armate americane din 
Turcia de a interveni unilateral şi a 
ocupa această tară în cazul unor „de
zordini interne". „N.A.T.O. a devenit 
un ştreang în jurul gîtului Turciei şi

un instrument pentru continuarea 
exploatării sale", scria cotidianul 
„Turk Solu" referindu-se la rolul a- 
cestui bloc militar.

Partidul republican popular, con
dus de Ismét Inonu, a dat publicităţii 
o declaraţie prin care cere „lichida
rea bazelor S.U.A. de pe teritoriul 
Turciei, revizuirea acordurilor turco- 
americane şi garantarea dreptului 
tării de a acţiona liber în politica 
externă".

La rîndul său, liderul Partidului 
Turciei noi, Yusuf Azizoglu, remar
ca recent: „Situaţia actuală impune 
să ne dovedim perspicacitatea de a

putea rămîne în afara complicaţiiloi 
provocate de S.U.A.. .., promovînc) 
cu singe rece şi curaj o politică ex
ternă care să tină seama de exigen
tele securităţii noastre".

Acţiunile opiniei publice turceşti 
nu au rămas fără ecou. Deşi oficial 
guvernul turc îşi reafirmă fidelitatea 
faţă de N.A.T.O. şi dorinţa de conso
lidare a pactului, totuşi el a cerut re
vizuirea acordurilor turco-americane, 
propunînd înlocuirea lor cu un sin
gur tratat, încheiat pe baze noi. în 
acelaşi timp, în activitatea internatio 
nală oficială a Ankarei au fost re
marcate, în ultimii ani, elemente rea
liste, concretizate în promovarea u- 
nei politici de înţelegere şi colabo
rare cu ţările socialiste şi cele bal
canice, in menţinerea unei poziţii 
pozitive, de neutralitate faţă de eve 
nimentele din Orientul Apropiat, în 
respingerea presiunilor americane de 
a trimite trupe în Vietnam etc.

La originea acestor tendinţe noi 
se află, fără îndoială, şi alţi factori; 
agravarea continuă a deficitului ba
lanţei de plăţi (Turcia are datorii ex 
terne care se ridică la circa 2 mili 
arde de dolari), dificultăţile econo 
mice, ineficacitatea „ajutorului" acor
dat de aliaţi şi, în consecinţă, nece 
sitatea extinderii relaţiilor economice 
ale ţării — s-au numărat nrintre cau 
zele care au contribuit la adoptare 
unei orientări ce unde spre «firm 
rea mai fermă a intereselor nation, 
le turceşti.
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